
Fo
t. 

M
. B

oż
yń

sk
a 

WOŚP: W tym roku przekazaliśmy ponad 34 000 złotych.

Wielkie granie,  
również dla seniorów

Ponad 17 tys. w Chocianowie, 
ponad 12 tys. w Przemkowie, 4100 w Ra-
dwanicach i ponad 27 tys. w Polkowicach 
– oto wciąż niepełny bilans tegorocznej 
Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy 
na terenie gmin zagłębia miedziowego. 
Po raz pierwszy – zgodnie z zapowiedzią 
Jurka Owsiaka - ofiarowaliśmy pieniądze
nie tylko na ratowanie zdrowia dzieci, ale 
także na godną opiekę medyczną seniorów. 
Czy była to słuszna decyzja – zapytaliśmy 
pacjentów Polkowickiego Centrum usług 
Zdrowotnych.

– Bardzo słuszna. Starszym lu-
dziom najgorzej się dzieje – powiedziała 

nam pani Stanisława Kołodziej (na zdjęciu 
u góry). – Kiedyś pracowali przez 30, 40 
lat, a teraz grosiki mają. I do specjalisty 
trudno się dostać…

– Może dzięki temu trochę sprzętu 
kupią, bo te urządzenia, którymi  się leczy 
seniorów, to niekiedy straszne starocie.  
A czemu nie mają mieć godnego leczenia, 
jak noworodki? – dodała pani Mirosława.

Pani Grażyna Kiełbasińska pa-
cjentów-seniorów widzi w swojej pracy w 
przychodni codziennie. - Brakuje sprzętu, 
ale przede wszystkim za mało jest zakła-
dów opiekuńczych – uważa pani Graży-
na. Pacjentów-seniorów widzi w pracy 

codziennie. – Są, jak dzieci: niezaradni,  
a cieszą się nawet z drobiazgu. Niektórzy 
narzekają, że nie miał ich kto przypro-
wadzić do lekarza. Inni są przerażeni, 
jak dostają do ręki receptę i muszą leki 
wykupić…

– Dobrze, jeśli można komuś 
dodatkowo pomóc – stwierdził pan Adam 
Machowicz. 

O tym, jak „graliśmy” w Wielkiej 
Orkiestrze Świątecznej Pomocy piszemy 
również wewnątrz numeru.

Mirosława Bożyńska

Pani Grażyna i pan Adam chwalą 
decyzję Jurka Owsiaka.
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Fot. Archiwum ZGZM

GAWORZYCE Radna 
gminy Danuta Pawliszyn została 
nowym członkiem Zgromadzenia 
Związku Gmin Zagłębia Mie-
dziowego. W tej funkcji zastąpiła 
Radosława Hajduka. W skład 
gminnej delegacji wchodzą jesz-
cze wójt Jacek Szwagrzyk oraz 
przewodniczący rady Roman 
Urbaniak.

CHOCIANÓW Rad-
ni zmienili uchwałę, dotyczącą 
gminnych obligacji. Część z 11. 
serii będzie wyemitowana w tym 
roku. Łączna wartość obligacji 
(o nominałach 200 i 441 tys. zł) 
wyniesie 3 mln 405 zł. Pieniądze 
mają być przeznaczone na spła-
tę wcześniejszych zobowiązań  
z tytułu kredytów i pożyczek.

POLKOWICE Jedno-
stce Ratownictwa Górniczego 
przybył nowy wóz. To GCBA 
5/40, zbudowany przez firmę ISS
Wawrzaszek. Pojazd ma zbiornik 
wodny o pojemności 5 tys. litrów 
i zbiornik na 500 litrów środka 
pianotwórczego oraz autopompę 
o wydajności 4 tys. litrów na mi-
nutę. Samochód – za ok. 1 mln zł 
– kupiła komenda wojewódzka 
PSP dzięki pieniądzom unijnym. 
Wóz zajął miejsce starego jelcza, 
który z kolei zostanie przekazany 
do Przemkowa.

LEGNICA Oddział ZUS 
organizuje 1 lutego szkolenie dla 
wszystkich zainteresowanych 
możliwością umorzenia zaległo-
ści z tytułu niepłacenia składek. 
Udział w szkoleniu jest bezpłatny, 
trzeba tylko zgłosić chęć uczest-
nictwa. Abolicja dla płatników 
składek ZUS dotyczy zaległości z 
tytułu prowadzonej działalności 
za okres od 1 stycznia 1999 r. do 28 
lutego 2009 r. Szkolenie odbędzie 
się w siedzibie oddziału w Legnicy 
przy ul. W. Grabskiego 26 w sali 
konferencyjnej nr 200 (II piętro), 
początek o godz. 10.00.  

(red) 

2013 Rokiem Księżnej Daisy von Pless.

Za wielkie serce

Rezolucję w sprawie 
obchodów ogłosi ł na jednej  
z grudniowych sesji dolnośląski 
Sejmik, chcąc uczcić 140. roczni-
cę śmierci i 70. rocznicę urodzin 
arystokratki oraz podkreślić jej 
zasługi za działalność charyta-
tywną i humanitarną.

Kim była kobieta, której 
losy do dziś fascynują nie tylko 
historyków? Maria Teresa Oliwia 
Hochberg von Pless pochodziła 
z rodziny niemajętnej, ale sko-
ligaconej z królewskimi rodami 
Wielkiej Brytanii. Piękna, inteli-
gentna, wesoła i wrażliwa – jako 
18-latka wyszła za mąż za Hansa 

Heinricha XV Hochberga, księcia 
von Pless i z nim przyjechała 
na Śląsk (najpierw do pałacu w 
Pszczynie, później zaś do Książa, 
gdzie osiadła po rozwodzie w 
1923 r.). Księżna była patronką 
m.in. Szkoły dla Ułomnych w 
Wałbrzychu, dla której zbierano 
fundusze na recitalach w teatrze 
Hotelu Pless w Szczawnie Zdroju. 
Często występowała i śpiewała 
na dobroczynnych spektaklach i 
prywatnych przyjęciach. Utwo-
rzyła przychodnię dla pracują-
cych matek i szkołę dla ubogich 
dziewcząt.

W czasie I wojny świato-
wej przebywała dla bezpieczeń-
stwa w Berlinie. Jako Angielka 
nie mogła jednak pogodzić się 
z faktem, że po obu stronach 
frontu walczyli ludzie jej bliscy. 
Stała się zdecydowaną pacy-
fistką, wysyłała listy do rządów
apelując o godne traktowanie 
jeńców wojennych. Pracowała 
jako pielęgniarka w szpitalach 
polowych i pociągach sanitar-
nych na frontach serbskim, fran-
cuskim i austriackim. Mimo że 
próbowano zakazać jej działal-
ności charytatywnej.

D o  K s i ą ż a  w r ó c i ł a  
w 1935 r., jako przeciwniczka 
polityki Hitlera. Władze III 
Rzeszy w 1941r. skonfiskowały
posiadłość i księżna została wy-
siedlona z zamku. Mimo to pod 
koniec wojny dostarczała paczki 
żywnościowe więźniom obozu 
koncentracyjnego w Gross-Ro-
sen. Zmarła 29 czerwca 1943 r., 
dzień po swoich urodzinach,  
w willi przy pałacu Czetritzów  
w Wałbrzychu, mając 70 lat.

Czy Rok Księżnej Daisy 
przyniesie na Dolnym Śląsku 
również ciekawe przedsięwzię-
cia, projekty lub nawet konkursy, 
poświecone jej postaci? Należa-
łoby się tego spodziewać, jako 
naturalnej konsekwencji ogło-
szenia obchodów. Korzystając 
natomiast z zimowej laby warto 
wybrać się do zamku Książ czy 
Wałbrzycha, by obejrzeć miej-
sca, związane z tą niezwykłą 
kobietą.

(mb)

Księżna von Pless w sukni ślubnej, 1913 r.
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Zagraj na planszy
W drugim tygodniu zi-

mowych ferii, od 4 do 8 lutego, 
w bibliotece zostanie rozegrany 
turniej gier planszowych. Mogą  
w nim wziąć udział dzieci w wie-
ku od 8 do 12 lat. Rozgrywki za-
planowano w godzinach od 11.00 
do 13.30 i będą polegały na grze 
w dowolnie wybraną grę, znajdu-
jącą się na sali – jeśli znajdzie się 
dla gracza miejsce. Kto nie zdąży 
zapisać się na turniej lub nie czuje 
się na siłach, by stanąć do walki 
na planszach – może przyjść, by 
pokibicować kolegom.

Pobudzą zmysły
15 lutego w programie 

biblioteki znalazło się coś dla 
dzieci w wieku przedszkolnym 
i ich rodziców: zabawy logope-
dyczne, które poprowadzi spe-
cjalistka z Wrocławia, Iwona 
Podlasińska. Spotkanie – pod 
nazwą „Podróże do krainy pię-
ciu zmysłów” rozpocznie się  
o godz. 16.30. Obowiązują zapisy 
(osobiście lub telefonicznie pod 
nr 76 723 96 73).

Powie o sobie
Gościem kolejnego spo-

tkania autorskiego będzie Anna 
Bartoszewicz. Polkowiczanka, 
z zawodu analityk finansowy 
w 2011 r. wydała pod panieńskim 
nazwiskiem Reszela książkę, 

zatytułowaną „Dla ratowania 
życia”. Fabuły nie będziemy 
z d r a d z a ć  –  z a i nt e re s ow a-
ni mają szansę zdobyć jeden  
z trzech egzemplarzy z auto-
grafem autorki. Szczegóły na 
stronie internetowej biblioteki. 
Spotkanie odbędzie się 28 lutego 
w sali audiowizualnej, początek 
o godz. 17.00.  

Napisz i wygraj
Niekoniecznie rymowa-

ny – byle był wierszem. Miejska 
książnica ogłasza konkurs po-
etycki, którego tematem jest… 
biblioteka. Prace można składać 
do 15 kwietnia br.

(red)

Miejsko-Gminna Biblioteka Publiczna  
w Polkowicach zaprasza

Anna Reszela.

Słowo  
od wydawcy

Mieszkańcy zagłębia 
miedziowego obudzili się dzi-
siaj z białymi krajobrazami za 
oknem. Śnieg wciąż sypie, ale 
niezbyt intensywnie i nie wszę-
dzie pewnie zdoła się utrzymać. 
Wreszcie mamy prawdziwą zimę. 
Dzieci się cieszą, a dorośli już 
zapomnieli, że żadna śnieżyca 
nie jest groźna gdy z przyjaciółmi 
zjeżdża się na sankach. Dzieciom 
oraz odpoczywającej młodzieży 
życzymy wspaniałych zimowych 
przygód, kto zaś woli spokojniej-
szą rozrywkę – znajdzie w tym 
numerze niejedną propozycję 
na spędzenie wolnego czasu. 
Styczniowa „Jedność” jest nieco 
obszerniejsza od poprzednich 
wydań, a to za sprawą nowego 
dodatku: „Wiadomości Prze-
mkowskich”. Mamy nadzieję, że 
zagoszczą na dłużej w naszym 
miesięczniku. 

Małgorzata Somerfeld-Lasko 

Sprostowanie
W relacji z uroczysto-

ści barbórkowych, którą za-
mieści liśmy w grudniowym 
numerze „Jedności”, błędnie 
poinformowaliśmy o wizycie 
dyrektora kopalni „Polkowice-
-Sieroszowice” w Izbie Pamięci 
w Sieroszowicach. Za tę po-
myłkę  Czytelników oraz Pana 
Jarosława Kuźniara serdecznie 
przepraszam.

Mirosława Bożyńska 
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Polkowice

Rozmowa z Wiesławem Wabikiem, Burmistrzem Polkowic. 

Rok 2013 będzie dobrym rokiem

Fo
t. 

K
on

ra
d 

K
ap

tu
r Co prawda mamy po-

czątek roku 2013, ale 
wróćmy do minionych 
12 miesięcy. Miał to 
być czas „zaciskania 
pasa”. Udało się znaleźć 
oszczędności?
Szukaliśmy oszczędno-

ści niemal wszędzie, ale zawsze 
kierowaliśmy się dobrem miesz-
kańców i działaliśmy tak, aby nie 
umniejszyć ich komfortu życia.  
I to, uważam, udało nam się 
osiągnąć. Dodam, że przy tym nie 
przestaliśmy inwestować. Dzięki 
koalicji miast i gmin oraz stwo-
rzeniu wspólnej grupy zakupowej 
zanotowaliśmy oszczędności 
przy zakupie energii. Ponadto 
pojawiły się też oszczędności  
w sferze inwestycji. Poprzez spe-
cyficzną sytuację na rynku, m.in.
budowlanym, na planowanych 
zadaniach pozostało w budżecie 
około 40 proc. zaplanowanych 
środków. Co ważne – te pienią-
dze szybko zagospodarowano na 
mniejsze inwestycje, które miały 
czekać na realizację w kolejnym 
roku. Nie można więc powie-
dzieć, że działamy schematycznie 
– bacznie przyglądamy się wydat-
kom, analizujemy, korygujemy  
i podejmujemy odważnie decy-
zje. Wszystko z myślą o dobru 
mieszkańców.

Podczas ostatniej sesji 
radni przyjęli projekt 
budżetu na rok 2013. 
Pana zdaniem, jaki to 
jest budżet?
Dobry, bezpieczny, za-

pewniający realizację najważ-
niejszych potrzeb mieszkańców 
naszej gminy. Aż 48,3 mln zł 
przeznaczymy na inwestycje.  
Z tej puli 15,6 mln zł przeznaczy-
my na budowę i remonty dróg. 
Zrealizowana zostanie m.in. 
bardzo oczekiwana przez miesz-
kańców tzw. Nowych Polkowic, 
budowa ulicy Przemkowskiej. 
Poza tym rozbudujemy żłobek, 
czego także mieszkańcy ocze-
kują od wielu lat. Tam powstaną 
dwa dodatkowe oddziały, dzięki 
temu zyskamy dodatkowych 50 
miejsc dla polkowickich dzieci. 
Planujemy także rozbudowę 
kaplicy cmentarnej, bo ta, która 
jest obecnie postarzała się i jest 
mało funkcjonalna. Poza tym, co 
bardzo ważne, wybudujemy nowe 
boiska sportowe przy Szkole Pod-
stawowej nr 2. To ostatnia szkoła, 
która nie ma odnowionych boisk. 
W roku 2013 to się zmieni. Zadań 
inwestycyjnych jest sporo.

Blisko 5 milionów zło-
tych zarezerwowano na 
dokończenie budowy 
gmachu dydaktycznego 
Dolnośląskiej Wyższej 
Szkoły Przedsiębior-
czości i Techniki, który 
powinien już zostać 
oddany do użytku?
Środki finansowe na do-

kończenie tej inwestycji zostały 
przesunięte z roku poprzednie-
go. Trudności z tą inwestycją 
wynikają z tego, że firma, która
ją realizowała ogłosiła upadłość. 
Wszyscy byliśmy tym mocno 
zaskoczeni, bo to duże przed-
siębiorstwo, które zrealizowało 
wiele, znacznie większych in-
westycji, niż ta w Polkowicach. 
Niestety stało się tak, że firma
upadła przed zakończeniem bu-
dowy gmachu DWSPiT. Dlatego 
środki na ten cel przesunęliśmy 
do budżetu na rok 2013. Teraz 
musimy w drodze przetargu 
wyłonić nowego wykonawcę, 
który doprowadzi do końca tę 
inwestycję. Liczę na to, że stanie 
się to w roku 2013.

Najwięcej pieniędzy 
w budżecie zapisano 
na oświatę. To aż 57,5 
miliona złotych...
Inwestycje w oświatę to 

inwestycje w przyszłość. Dlate-
go opłaca się wspierać tę sferę.  
W mojej opinii to nie podlega 
dyskusji. Wydatki na oświatę ro-
sną z roku rok. Mamy tego świa-
domość, dlatego wprowadzamy 
oszczędności w naszych jednost-
kach oświatowych, na przykład  
w zużyciu mediów – wody, prą-
du, ciepła. Wzrost wydatków na 
oświatę wynika także z polityki 
rządu, który dokłada samorzą-
dom zadań, ale za ich realizacją 
nie idą dodatkowe pieniądze. Tak 
stało się chociażby z posyłaniem 
sześciolatków do szkół. Najpierw 
dostosowywaliśmy szkoły do ich 
przyjęcia, a następnie musieliśmy 
organizować dla nich dodatkowe 
grupy przedszkolne. Zdaję sobie 
jednak sprawę z tego jak wiele 
zrobiliśmy, aby wypracować 
wśród mieszkańców poczucie 
bezpieczeństwa w sferze edukacji 
i chciałbym, aby towarzyszyło im 
ono w kolejnych latach.

Aż 30 milionów złotych 
gmina będzie musiała 
oddać do budżetu cen-
tralnego z tytułu tak 
zwanego „janosikowe-
go”, czyli obowiązko-
wego podatku wpła-

canego przez gminy 
bogatsze na rzecz tych 
biedniejszych. Pan jest 
zdeklarowanym prze-
ciwnikiem tej opłaty, 
dlaczego? 
Uważam, że podatki, 

które wpływają do naszego bu-
dżetu są wynikiem aktywności 
ludzi tutaj żyjących, a także 
bogactw naturalnych tego terenu  
i powinny tu zostać. Oczywiście 
zgadzam się z tym, że bogatsi 
powinni pomagać biedniejszym. 
Do tego zobowiązuje zasada so-
lidaryzmu społecznego. Chciał-
bym jednak, aby te 30 milio-
nów, które Polkowice oddają 
zostały przekazane do innych 
gmin naszego powiatu, które są  
w nieporównywalnie gorszej 
kondycji finansowej niż Polkowi-
ce. Tymczasem teraz to wygląda 
tak, że wpłacamy te 30 milionów 
do budżetu centralnego i dalej 
nie mamy żadnego wpływu na 
to, co się dzieje z tymi pieniędz-
mi. Nie mam zielonego pojęcia, 
gdzie te pieniądze trafiają, a to
nie jest uczciwe. Gdyby te 30 
milionów zostało proporcjonal-
nie podzielone pomiędzy gminy 
tworzące powiat polkowicki, nie 
miałbym nic przeciwko temu, aby 
je oddawać. W obecnej formie to 
niesprawiedliwe.

Wciąż nie jest rozstrzy-
gnięty spór podatko-
wy z KGHM związany  
z podatkami wynika-
jącymi z prowadzenia 
działalności wydobyw-
czej na terenie gmi-
ny. Pana zdaniem jest 
szansa, że zakończy się 
w roku 2013?
Tr ud no w y rokow a ć  

w tej sprawie. Ten spór trwa 
od wielu lat. To jednak nie jest 
ani wina gminy, ani KGHM,  
a niejasnego prawa. Rolą państwa 
jest stworzenie przejrzystych 
przepisów regulujących nasze 
wzajemne zobowiązania. Sprawy 
podatków w dalszym ciągu dzielą 
samorządy z KGHM, ale są też 
sprawy, które nas łączą – wspólne 
przedsięwzięcia często oderwane 
od finansów. Muszę przyznać, że
obecna współpraca w zarządem 
koncernu jest najlepsza od niemal 
dekady. Życzyłbym sobie tego, 
aby taka była w przyszłości tej 
najbliższej i tej dalszej.    

Rozmawiał  
Konrad Kaptur   
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Wypełniamy deklarację  
o opłatach za odpady komunalne
Deklarację należy złożyć w siedzibie Związku Gmin  
Zagłębia Miedziowego przy ul. Małej 1  
w Polkowicach najpóźniej do 4 marca 2013 r.

Dlaczego składamy deklaracje?

Złożenie deklaracji to wymóg ustawy o utrzymaniu czystości i porządku w gmi-
nach. Treść deklaracji i miesięczna stawka za odbiór i zagospodarowanie odpa-
dów wynikają natomiast z uchwał, jakie przyjęło Zgromadzenie Związku Gmin 
Zagłębia Miedziowego. Zgodnie z tymi uchwałami na terenie ZGZM nowy system 
gospodarki odpadami komunalnymi obejmie od 1 lipca 2013 r. wyłącznie nieru-
chomości zamieszkane, czyli domy i lokale mieszkalne w blokach, kamienicach 
czy zabudowie szeregowej.

Kto wypełnia formularz?

Właściciele, dzierżawcy, najemcy lub zarządcy nieruchomości. Pierwsza część 
deklaracji dotyczy informacji związanych właśnie z nieruchomością i statusem jej 
mieszkańców.

Właściciel nieruchomości – to osoba posiadająca wyłączne prawo własności do 
lokalu. Jeśli posiada to prawo wraz z inną osobą (lub osobami) – jest współwła-
ścicielem nieruchomości. 

Zarządca oznacza osobę prawną lub fizyczną powołaną do zarządzania nieru-
chomością, w tym zarządców wspólnot mieszkaniowych, towarzystwa budow-
nictwa społecznego, administrację mieszkań komunalnych. Zarządcą nierucho-
mości nie są spółdzielnie mieszkaniowe – chyba, że wyodrębniono własność 
wszystkich lokali mieszkaniowych, a spółdzielnia została wybrana na zarządcę.  
W deklaracji należy wypełnić pole „jednostka organizacyjna lub osoba posiada-
jąca nieruchomość w zarządzie”.  

Jak obliczyć opłatę?

Zgodnie z przyjętą metodą, wysokość miesięcznej opłaty za odpady komunalne 
na terenie ZGZM będzie naliczana od gospodarstwa domowego. Liczbę prowa-
dzonych gospodarstw domowych na terenie jednej nieruchomości podajemy  
w punkcie G deklaracji. Przez gospodarstwo domowe należy rozumieć grupę osób 
mieszkających razem i wspólnie utrzymujących się. W przypadku, gdy pod jednym 
adresem zamieszkują dwie różne rodziny lub rodziny wielopokoleniowe, prowa-
dzące niezależne gospodarstwa domowe, należy ten fakt podać w deklaracji.

Liczbę podanych gospodarstw należy pomnożyć przez ustaloną stawkę. Stawka 
ta na terenie ZGZM wynosi 29 zł. Jeśli zatem w domu lub mieszkaniu prowadzo-
ne jest jedno gospodarstwo domowe – opłata wyniesie 29 zł (1x29 zł), w przy-
padku dwóch gospodarstw – 58 zł (2 x 29 zł), a trzech – 87 zł (3 x 29 zł).

W przypadku pomyłki w trakcie wypełniania deklaracji – błędny zapis należy prze-
kreślić poziomą kreską, postawić przy tym swój podpis, a obok napisać poprawną 
informację. 

Ponieważ od 1 lipca 2013 r. usługę odbioru odpadów na terenach zamieszkanych 
zapewnia ZGZM, właściciele nieruchomości do tego czasu powinni podjąć de-
cyzję, czy wypowiedzą umowę na odbieranie odpadów komunalnych, zawartą 
indywidualnie (tak, by po 30 czerwca 2013 r. nie ponosić z tego tytułu żadnych 
kosztów). Należy pamiętać, że opłata przekazywana na konto ZGZM będzie obo-
wiązkowa. Formularze deklaracji są dostępne w siedzibie ZGZM w Polkowicach 
(ul. Mała 1), można je także pobrać ze strony internetowej Związku (www.zgzm.pl 
lub www.zgzm.pl/bip). KONTAKT: biuro@zgzm.pl, tel. 76 840 14 90

Budownictwo jednorodzinne
(dom wolnostojący, dom w zabudowie bliź-
niaczej lub szeregowej)

– Jeżeli jesteś właścicielem zaj-
mowanego domu zaznaczasz pole 
„właściciel”; do deklaracji należy 
dołączyć kopię decyzji o podatku od 
nieruchomości.

– Jeżeli jesteś współwłaścicielem 
zajmowanej nieruchomości – za-
znaczasz pole „współwłaściciel”; do 
deklaracji dołączasz kopię decyzji w 
sprawie podatku od nieruchomości. 

– Dzierżawca, najemca nierucho-
mości zaznacza pole „inna forma”, 
obok należy podać, na jakich zasa-
dach zajmuje nieruchomość (np. 
umowa najmu).

Budownictwo wielorodzinne
(punktowce, klatkowce, kamienice)

– Jeżeli mieszkasz w budynku nale-
żącym do wspólnoty mieszkaniowej 
obowiązki właściciela przejmuje 
zarządca i on składa deklaracje  
w imieniu wszystkich lokatorów. 
Jeśli jednak zarządca nie został 
wybrany, deklarację składa każdy 
właściciel nieruchomości. Ta sama 
zasada dotyczy nieruchomości to-
warzystw budownictwa społeczne-
go oraz mieszkań komunalnych.

W pozostałych przypadkach:

– Jeżeli jesteś właścicielem zajmo-
wanego mieszkania zaznaczasz pole 
„właściciel”; do deklaracji należy 
dołączyć kopię decyzji o podatku od 
nieruchomości. Pole to zaznaczają 
również lokatorzy posiadający tzw. 
spółdzielcze własnościowe prawo 
do lokalu . 

– Jeśli jesteś współwłaścicielem lo-
kalu zaznaczasz pole „współwłaści-
ciel”; do deklaracji należy dołączyć 

kopię decyzji o podatku od nieru-
chomości.

– Jeśli zajmujesz mieszkanie spół-
dzielczo- lokatorskie lub jeśli wynaj-
mujesz albo dzierżawisz mieszkanie 
na podstawie umowy, która daje ci 
tytuł prawny do lokalu (ale nie pra-
wo własności), tzn. na przykład mo-
żesz zawierać umowy na dostawę 
gazu, energii, łącza internetowego 
– zaznaczasz pole „inna forma”; 
obok należy dopisać, na jakich zasa-
dach korzystamy z lokalu (np. umo-
wa najmu).

Zbliża się, wyznaczony przez parlament, czas wprowadzenia  
nowych zasad gospodarowania odpadami. System, jaki przyję-
liśmy na terenie ZGZM zakłada, że wszyscy będziemy dobrze 
segregować swoje śmieci. To pozwoliło nam ustalić miesięczną 
opłatę za odpady komunalne na wysokości 29 złotych. Stawka 
będzie taka sama dla każdego gospodarstwa domowego. W tej 
chwili bardzo istotne jest oszacowanie liczby gospodarstw domo-
wych na naszym terenie. Podstawą tego naliczania będą dekla-
racje, które powinni złożyć lokatorzy zamieszkanych nierucho-
mości. Postaramy się ułatwić naszym mieszkańcom dostęp do 

formularzy deklaracji i jak najbardziej pomóc w ich wypełnieniu. W tym celu od 
20 lutego 201 3r. we wszystkich urzędach gmin wyznaczeni pracownicy rozpoczną 
specjalne dyżury, poradą służyć też Państwu będą pracownicy Działu Gospodarki 
Odpadami w Biurze ZGZM. 
– Emilian Stańczyszyn, przewodniczący zarządu ZGZM 
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Zawsze po drodze

Podstawą systemu gospodarki odpadami na terenie całego Związku 
Gmin Zagłębia Miedziowego, który wejdzie w życie 1 lipca 2013 r., 
będzie obowiązkowa segregacja odpadów komunalnych – tych, któ-
re powstają w naszych gospodarstwach domowych. Posegregowane 
śmieci będzie należało zanieść i wrzucić do odpowiednich pojem-
ników w osiedlowych Punktach Selektywnego Zbierania Odpadów 
Komunalnych (tzw. osiedlowych PSZOK-ach).

O nowych zasadach  
gospodarowania odpadami  
na terenie ZGZM

Na terenie ZGZM 
przewiduje się  
budowę kilkuset 
PSZOK-ów,  
dwóch rodzajów: 
podziemne  
i naziemne.

W osiedlowym PSZOK-u znajdziemy: 

– Pojemnik niebieski  
– na papier, gazety i cza-
sopisma, katalogi, pro-
spekty i ulotki, papier 
szkolny i biurowy, książ-
ki w miękkich okład-
kach, torebki papierowe, 
kartony, papier opako-
waniowy, pudełka;

– Pojemnik zielony – na 
szkło kolorowe i bez-
barwne, szklane butel-
ki i słoiki po napojach  
i żywności, butelki po 
napojach alkoholowych, 
szklane opakowania po 
kosmetykach;

– Pojemnik żółty – na 
opakowania wieloma-
teriałowe (jak kartony 
po mleku czy sokach)  
i tworzywa sztuczne, 
czyli plastikowe opako-
wania, butelki PET po 
napojach, opakowania 
po chemii gospodarczej, 
butelki po płynach do 
mycia,  plastikowe za-
krętki, plastikowe toreb-
ki, worki, reklamówki, 
plastikowe koszyczki po 
owocach.

Wszystkie wymienione wyżej odpa-
dy będzie można także wywieźć do 
Centralnego Punktu Selektywnego 
Zbierania Odpadów Komunalnych.  
W Centralnym PSZOK-u zbierane będą 
bezpłatnie również wszystkie inne od-
pady: ubrania i tekstylia, meble, odpa-
dy budowlane i rozbiórkowe, zużyty 
sprzęt elektryczny i elektroniczny, zu-
żyte baterie i akumulatory, chemikalia  
i przeterminowane leki, popioły i odpa-
dy zielone z przydomowych ogródków.

Mieszkańcy wsi i domków 
(budownictwo jednoro-
dzinne) odpady zmiesza-
ne będą wyrzucać tak, jak 
dotychczas – do kubła, 
stojącego  przy ich domu. 
Odpady posegregowane 
zaniosą do osiedlowego 
PSZOK-u. 

Mieszkańcy bloków i ka-
mienic do osiedlowych 
PSZOK-ów będą zanosić 
nie tylko odpady posegre-
gowane według rodzajów, 
ale również zawartość 
tradycyjnego kubła na 
śmieci, czyli tzw. odpady 
zmieszane.

Odpady zmieszane zo-
staną wywiezione do Re-
gionalnej Instalacji do  
Przetwarzania Odpadów 
Komunalnych.

Centralny Punkt  
Selektywnego Zbierania Odpadów Komunalnych

PAPIER SZKŁO PLASTIK

Czy segregacja odpadów jest trud-
na? Nie – wystarczy pamiętać, by 
pewnych śmieci nie wrzucać do 
jednego kubła. O które odpady cho-
dzi i czym się kierować podczas tej 
domowej selekcji? Będziemy o tym 
pisać często i obszernie. 

Segregacja odpadów – jest jedną 
z metod ograniczenia ilości odpa-
dów podlegających utylizacji (np. 
składowaniu) przez odzysk surow-
ców nadających się do ponownego 
użytku lub przetworzenia i wyko-
rzystania przy produkcji nowych 

materiałów. Segregacja odpadów 
komunalnych (śmieci wytworzo-
nych w domach), to zbieranie odpa-
dów do specjalnie oznakowanych 
pojemników, z podziałem na rodzaj 
materiałów (surowców), z jakiego 
zostały wyprodukowane. Segregacja  

(a następnie recykling) odpadów po-
zwala na: przetworzenie i wykorzy-
stanie surowca wtórnego na nowe 
materiały, oszczędzanie miejsca na 
składowanie, ograniczenie ilości 
wprowadzonych szkodliwych trudno 
ulegających rozkładowi odpadów, 

ograniczenie zużycia surowca natu-
ralnego, oszczędzanie zużycia ener-
gii, ograniczenia zanieczyszczeń do 
atmosfery, ograniczenie ilości odpa-
dów i ścieków.
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Choć lokalne i kame-
ralne – było to prawdziwie eku-
meniczne spotkanie: w świetlicy 
wiejskiej w Guzicach ponad sto 
osób spotkało się, by pod ikoną  
i przy szopce zaśpiewać kolędy. 
W dwóch językach.

– Wiele osób z otwar-
tym sercem, zapałem i entu-
zjazmem przygotowywało to 
spotkanie, począwszy od księży, 
a skończywszy na osobach, które 
przygotowały salę i poczęstunek 
– powiedziała pomysłodawczyni 
przedsięwzięcia, Beata Betka. 

Na pytanie, skąd wziął 
się sam pomysł imprezy radna 
powiatu polkowickiego odparła 
krótko:

– My, rzymokatolicy i 
grekokatolicy jesteśmy sąsiada-
mi, przyjaźnimy się, kolegujemy, 
pracujemy razem. 

Odpowiedź na drugie 
pytanie: czy to nie dziwne, że 
nigdy wspólnie nie uczciliśmy tak 
ważnych dla katolików świąt – 
mogła być tylko jedna. Co ważne, 
inicjatywę spotkania poparli du-
chowni obu wyznań: proboszcz 
parafii p.w. Matki Bożej Królo-
wej Polski w Polkowicach, ks. 
Marek Pluskota oraz proboszcz 
parafii p.w. Przeniesienia reli-
kwii św. Mikołaja Cudotwórcy 
w Guzicach, ks. Andriy Bunzylo. 
Poprowadzili spotkanie, prze-
platając kolędy opowieściami o 
tradycjach rzymsko- i greckoka-
tolickich. Odczytali też fragment 
Ewangelii Św. Łukasza w języku 
polskim i ukraińskim.

Zanim jednak rozpoczę-
to śpiewy, sołtysi Jan Juszczak  
(z Guzic) i Małgorzata Stro-
kosz (z Kaźmierzowa) złożyli 
przybyłym świąteczne życzenia. 
Pierwszy – po polsku, drugi – w 
języku łemkowskim, co ponad 
sto zebranych w świetlicy osób 
skomentowało oklaskami. 

–  Na w ieczór kolęd 
Kościoła rzymskokatolickiego  
i greckokatolickiego zmierzali-
śmy, jak trzej królowie do Be-
tlejem – aby z wiarą i w pokorze 
dojrzeć w dziecku złożonym  
w żłobie Boga – przyznał ks. 
Marek Pluskota. – Warto było 
być i dużo się nauczyć, wia-
ry spokojnej, cichej, rozważnej  
i głębokiej. 

W t y m poznawa niu 
zwyczajów drugiego obrządku 
pomocna okazała się multime-
dialna prezentacja, przygotowana 
przez radnego Adama Trybkę. 
Zebrani mogli obejrzeć ikono-
grafikę obu wyznań i kolędo-
wać na znajomą nutę pastorałki  
„w tym drugim” języku. Znajomo 
brzmiały też świąteczne pozdro-
wienia: „Chrystos rożdajetsia! 
Sławimo Joho! Chrystus się ro-
dzi! Chwalmy Go!”.

– Jestem mile zasko-
czony i dumny, że to właśnie  
w Guzicach udało się zorganizo-
wać spotkanie – powiedział Jan 
Juszczak. 

– Byliśmy bardzo wzru-
szeni tą chwilą – przyznał Adam 
Trybka. – Święta trwają nadal w 
naszych sercach. 

Mirosława Bożyńska

Co nas różni?
Katol ic y  wschod-

niego obrządku obchodzą 
Boże Narodzenie także 25 
grudnia – tyle, że w kalen-
darzu juliańskim przypada 
ono 13 dni później, niż w Ko-
ściele łacińskim, zachodnim.  
W wigilię, obchodzoną 6 stycz-
nia (Swatweczora), grekokato-
licy dzielą się nie opłatkiem,  
a prosforą – kwaśnym chlebem 

drożdżowym. Wigilijne menu 
jest podobne, postne: barszcz 
z uszkami, pierogi z kapustą 
i grzybami, kompot z suszu, 
ryby w różnych postaciach 
(choć nie karp). No, i przede 
wszystkim – kutia z pszenicy, 
maku, miodu i bakalii. W 
tradycji łemkowskiej przygo-
towuje się kysełycia – biały 
barszcz z grzybami.

We d ł u g  d aw nyc h 
zwyczajów pod obrusem po-

winno znajdować się siano, 
a w kącie – Diduch lub snop 
zboża, który teraz zastępuje 
choinka.

W cerkwi na czas Bo-
żego Narodzenia nie ma szop-
ki, ani żłóbka, ale na środku 
świątyni znajduje się stoliczek 
(tetrapod) z ikoną. 

– Wierni podchodzą 
do ikony i oddają jej cześć po-
przez ucałowanie – wyjaśniał 
ks. Andriy Bunzylo.

Grekokatolicy i wierni obrządku łacińskiego w Guzicach  
po raz pierwszy wspólnie uczcili święta Bożego Narodzenia.  

Kolędy dwóch Kościołów

Proboszczowie Andriy Bunzylo (pierwszy z lewej) i Marek Pluskota czytają  
fragmenty Pisma Świętego. Obok stoją: Beata Betka oraz ks. Waldemar Sołtysiak.
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Ku zdziwieniu organizatorów, kolędowanie trwało ponad trzy 
godziny. Było tak miło, że nie chciało się opuszczać świetlicy.  

I już postanowione: za rok kolejne spotkanie. Wśród przybyłych 
– goście w osobach m.in. ks. kanonika Waldemara Sołtysiaka, 

kustosza Sanktuarium w Grodowcu, sołtysa Trzebcza Francisz-
ka Horbasa oraz sołtysa wsi Żuków, Bazylego Rusinko. 
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Świadoma konsumpcja to podejmowanie decyzji  
o zakupie danego produktu w oparciu o możliwie pełne informacje, 
świadomość, iż każdy wybór jakiego dokonujemy w trakcie zakupów 
niesie za sobą konsekwencje zarówno ekonomiczne, jak i społeczne, 
ale także ekologiczne. Decyzje podejmowane przez nas w sklepie 
mogą wspierać działalność charytatywną, lokalny rynek, ekologiczne 
gospodarstwa rolne, lub też mogą być wykorzystane na działalność 
produkcyjną niszczącą środowisko, na okrutne traktowanie zwierząt 
czy łamanie praw człowieka.

Świadome kupowanie jest bezpośrednio związane z postawą 
ekologiczną, starajmy się więc nie zostawiać istotnych dla nas wartości 
przed wejściem do sklepu. 

 Nasze wybory w trakcie zakupów wpływają między innymi 
na ilość powstających odpadów. Nawet drobne zmiany w naszym 
codziennym zachowaniu mogą ograniczyć ilość śmieci nie obniżając 
jednocześnie jakości naszego życia.

Pamiętajmy:
• Wybierając się na zakupy zróbmy listę – nie tylko nie zapomnimy, 

co jest nam potrzebne, ale dodatkowo unikniemy impulsywnych 
wyborów. 

• Do sklepu weźmy koszyk lub torbę wielokrotnego użytku  
– unikajmy jednorazowych toreb plastikowych.

• Kupujmy towary skromniej opakowane, wiele towarów ma zbyt 
duże opakowania w stosunku do zawartości (słodycze, zabawki, 
kosmetyki). W czasie zakupów wybierajmy opakowania lżejsze, 
nadające się do powtórnego przetworzenia.

• Kupujmy produkty w opakowaniach zwrotnych i wielokrotnego 
użytku.

• Kupujmy napoje, jedzenie, środki chemiczne w opakowaniach, 
które można zwrócić lub ponownie napełnić. Unikajmy jednora-
zowych butelek, puszek czy kartoników. 

• Zamiast jednorazowych baterii kupujmy baterie nadające się do 
ładowania, tzw. akumulatorki. 

• Unikajmy kupowania jednorazowych kubków, talerzy, sztućców  
i ręczników, jeżeli możemy korzystać z naczyń i ręczników  
wielokrotnego użytku.

• Zwracajmy uwagę na towary oznakowane jako ekologiczne, gdyż 
są one wyprodukowane tak, aby nie stanowiły zagrożenia dla 
środowiska.

• Jeśli mamy możliwość, wybierzmy towar bez opakowania lub  
w opakowaniu przyjaznym dla środowiska (w dużym stopniu 
zależy od tego ilość odpadów).

• Unikajmy kupowania produktów pochodzących z krajów znanych 
z brutalnego łamania praw człowieka, np. z Chin, Indonezji, Korei 
Północnej czy Birmy.

• Nie kupujmy produktów testowanych na zwierzętach.

Świadoma konsumpcja 
– ekologiczne zakupy

Ekologiczne znaki jakości produktów:

> DBAJ O CZYSTOŚĆ. Symbol przypomina, że opakowanie po zużytym produkcie 
należy wyrzucić do kosza, tak aby nie zaśmiecać otoczenia.

> Opakowanie nadaje się do recyklingu

> OPAKOWANIE DO PONOWNEGO WYKORZYSTANIA. Symbol ten oznacza, 
że po wykorzystaniu produktu jego opakowanie nadaje się do ponownego wyko-
rzystania co najmniej drugi raz.

> OPAKOWANIE BIODEGRADOWALNE, które w czasie kompostowania nie 
uwalnia żadnych szkodliwych substancji.

> Znak towarowy ZIELONY PUNKT to informacja, że producent wniósł wkład 
finansowy w budowę i funkcjonowanie systemu recyklingu i odzysku odpadów
polskiej organizacji Rekopol Organizacja Odzysku S.A.

> Produkt nie testowany na zwierzętach. Oznacza, że w fazie badań produkt nie był 
testowany na zwierzętach. 

> ENERGY STAR. Energy Star to znak ekologiczny oznaczający, że jest to produkt 
energooszczędny.

> BEZPIECZNY DLA OZONU. Oznacza, że produkt nie zawiera freonów, które 
niszczą warstwę ozonową, a tym samym przyczyniają się do globalnego ocieplenia 
klimatu. 

> EKOLAND to znak ekologiczny nadawany produktom spożywczym, oznacza,  
że produkcja odbywała się w sposób przyjazny dla środowiska, bez użycia nawozów 
mineralnych, z zachowaniem naturalnego obiegu substancji w przyrodzie.

> BŁĘKITNY ANIOŁ znak ekologiczny, świadczący o znacznie lepszej charakterystyce 
środowiskowej oznaczonego produktu od analogicznych artykułów.

> Znak ROLNICTWA EKOLOGICZNEGO Unii Europejskiej. Produkty znakowane 
muszą pochodzić z certyfikowanych gospodarstw ekologicznych.

> ECOLABEL to oficjalny znak, nadawany produktom spełniającym wymagania
uzgodnione przez państwa członkowskie Unii Europejskiej. Otrzymanie tego znaku 
jest równoznaczne ze spełnianiem najostrzejszych norm środowiskowych.

> ZIELONE PŁUCA POLSKI. Znak ten nadawany jest przedsiębiorstwom oraz  
instytucjom prowadzącym działalność na obszarze „Zielonych Płuc Polski” zgodnie 
z zasadami zrównoważonego rozwoju.

> Międzynarodowy znak FAIRTRADE umieszczany jest na towarach importowanych. 
Celem znakowania jest troska o pracowników z krajów ubogich. Kupując oznako-
wane produkty mamy pewność, że zostały spełnione standardy Międzynarodowej 
Organizacji Pracy. 

Strona dofinansowana ze środków  
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska  
i Gospodarki Wodnej we Wrocławiu 
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Wicestarosta powiatu 
polkowickiego otrzymał tytuł 
Ambasadora Programu Działaj 
Lokalnie w 2012 roku. Kamil 
Ciupak odebrał statuetkę pod-
czas gali podsumowującej pierw-
szą edycję programu „Działaj 
lokalnie” zorganizowaną na 
Wzgórzach Dalkowskich (w Pol-
sce to już siódma edycja). Takie 
samo wyróżnienie otrzymał wójt 
Gaworzyc, Jacek Szwagrzyk. 

 Gala była okazją nie 
tylko do podzielenia się do-
świadczeniami i informacjami  
o różnych inicjatywach przez 
różne stowarzyszenia działające 
na tym terenie, ale także do 
nagrodzenia osób i organizacji, 
które bardzo zasłużyły się dla 
inicjatyw lokalnych.

Dodatkową nagrodę 
odebrał również prezes fundacji 
Porozumienie Wzgórz Dalkow-
skich. Otrzymał on wyróżnienie 
Tygodnika „Newsweek Polska”  

w konkursie na Społecznika 
Roku. W jego działalności wy-
różniono zaangażowanie w po-
moc innym oraz prowadzenie 
działań na rzecz społeczności 
lokalnych i rozwoju obszarów 
wiejskich.

(red)

Powiat Polkowicki
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Maturzyści i samorządowcy zatańczyli 
razem na polkowickim rynku.

Polonez  
już po raz trzeci

Tradycją stało się już, że 
na symboliczne sto dni przed eg-
zaminem dojrzałości polkowiccy 
maturzyści tańczą poloneza na 
rynku, razem z władzami samo-
rządowymi. W tym roku miało to 
miejsce już po raz trzeci.

Wśród pierwszych par 
zobaczyć można było starostę 
powiatu polkowickiego, pana 
Marka Tramś oraz burmistrza 
Polkowic Wiesława Wabika. 
Rozpoczął oczywiście dyrek-
tor Zespołu Szkół Zbigniew 
Gołębiowski. Polonez wyszedł 
jak zwykle doskonale, jednak 
jeszcze na kilka minut przed 
rozpoczęciem, wymagane były 
drobne zmiany w choreografii.
Na przeszkodzie tancerzom 
stanęła bowiem choinka. Gdy 
tworzono układ choreograficzny,
nikt nie przypuszczał, że będzie 
ona jeszcze stała.

Na szczęście szybko 
uporano się z tym problemem 
i zaraz po odegraniu hejnału 
około sto osób ruszyło do tra-
dycyjnego tańca. Maturzystom 
nie przeszkodziła nawet niezbyt 

przyjazna aura. Chociaż było 
ślisko, to obyło się bez pomyłek 
i wpadek.

– Tańczyłem już wiele 
polonezów, zarówno jako dy-
rektor Zespołu Szkół jak i jako 
starosta – mówił Marek Tramś. 
– Za każdym razem jednak jest 
to dla mnie coś wyjątkowego  
i niepowtarzalnego. Bardzo lubię 
ten taniec.

Ta nietypowa impreza 
to inicjatywa uczniów Zespołu 
Szkół im. Narodów Zjednoczonej 
Europy w Polkowicach. Według 
zapowiedzi, tradycja ta ma być 
kontynuowana w następnych 
latach. Podoba się ona mieszkań-
com Polkowic, którzy przychodzą 
na rynek oglądać jak maturzyści 
radzą sobie z tradycyjnym „pol-
skim chodzonym”.

Po zakończeniu tańca 
maturzyści otrzymali od samo-
rządowców kwiaty oraz życzenia 
zdanej matury. Przed nimi teraz 
najważniejszy egzamin w życiu.

(jas)

Chociaż było ślisko, polonez wyszedł idealnie.

Na polkowickim rynku zatańczyło około stu osób.

Wyróżnienie  
dla Kamila Ciupaka

Wicestarosta został  
nagrodzony za wspieranie 

lokalnych inicjatyw.

Przez pięć lat trwania projektu wspomagającego niepełnosprawnych,  
z jego usług skorzystało ponad 130 osób.

PCPR podsumowuje projekt
W grudniu odbyło się 

podsumowanie piątej edycji 
projektu „Nie jestem sam” pro-
wadzonego przez Powiatowe 
Centrum Pomocy Rodzinie  
w Polkowicach. W ramach środ-
ków unijnych z programu „Kapi-
tał Ludzki”.

W projekcie uczestni-
czyło 25 osób niepełnospraw-
nych. Miał on na celu podnie-
sienie ich kwalifikacji zawodo-
wych (co pomoże takim osobom 
odnaleźć się na rynku pracy) 
oraz integrację ich środowiska.  
W tym celu organizowane są 
między innymi różnego rodzaju 
kursy i szkolenia.

– Poprzedzane są one 
jednak indywidualnymi warsz-
tatami, które pozwolą najlepiej 
dopasować kurs do danej osoby 

– mówi Elżbieta Sworacka-Dul, 
dyrektor PCPR. – Dzięki temu 
program jest bardzo efektywny, 
ponieważ osoby te przechodzą 
kursy, które naprawdę dają im 
szanse na podjęcie pracy i rozwój 
kariery – dodaje.

W tym roku zorgani-
zowano wiele rodzajów takich 
szkoleń. Wśród nich znalazły 
się między innymi szkolenia  
z obsługi komputera, kursy archi-
wizacji, gastronomiczne czy fry-
zjerskie. Największym sukcesem 
programu jest to, że niektórzy 
jego uczestnicy już podjęli dalszą 
naukę. W tym roku trzy osoby 
zdawać będą maturę.

Kursy i szkolenia to jed-
nak nie wszystko. Uczestnicy 
projektu biorą też udział w róż-
nego rodzaju turnusach rehabi-

litacyjnych i wyjazdach. Pozwala 
to nie tylko na poprawienie ich 
zdrowia, ale także integrację, co 
również jest celem projektu.

W roku 2012 na realiz-
zację programu „Nie jestem 
sam” wydano 300 tys. złotych.  
W sumie podczas wszyskich jego 
edycji środki przeznaczone na 
ten cel wyniosły prawie 1,5 mln. 
złotych, a projekt ukończyło 135 
osób. Większość środków pocho-
dzi z funfuszy unijnych.

„Nie jestem sam” re-
a l i z ow a ny b ę d z ie  rów n ie ż  
w 2013 roku. PCPR zapowiada,  
że również w następnych latach 
będzie starał się o środki unijne 
na realizację kolejnych podob-
nych projektów. 

(jas)
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Powiat Polkowicki

Zmiany dla kandydatów  
na kierowców

Od 19 stycznia zmieniły się przepisy dotyczące uzyskania pra-
wa jazdy. Na kandydatów czekają nie tylko nowe egzaminy teoretyczne.  
W myśl nowej ustawy o kierujących pojazdami osoby starające się wy-
robić ten bardzo przydatny dokument muszą zgłosić się do starostwa 
powiatowego jeszcze zanim przystąpią do szkolenia w OSK.

Składający w wydziale komunikacji starostwa wniosek  
o wydanie prawa jazdy muszą przedstawić następujące dokumenty:  

- orzeczenie lekarskie stwierdzające brak przeciwwskazań 
zdrowotnych do kierowania pojazdami,

- orzeczenie psychologiczne w przypadku ubiegania się  
o prawo jazdy kat.  C,C1, D,D1, C1E, D1E,CE, DE,

- wyraźną, aktualną, kolorową, fotografię o wymiarach
3,5x4,5cm, lewy półprofil, z widocznym lewym uchem,

- pisemną zgodę rodziców, w przypadku osoby, która nie 
ukończyła 18 lat,

- kserokopię posiadanego prawa jazdy, w przypadku ubiega-
nia się o nowe kategorie.

Dzięki tym informacjom wygenerowany zostanie tak zwa-
ny profil kandydata na kierowcę, z którym ten może zgłosić się do
wybranego Ośrodka Szkolenia Kierowców. Dzięki niemu informacje  
o danym kandydacie trafią do OSK za pomocą internetu.

Marek Tramś spotkał się z Ministrem Pracy i Polityki Społecznej,  Władysławem Kosiniakiem-Kamyszem.

Z ministrem o rynku pracy 
i pieczy zastępczej

Osiem pracownic poradni psychologicznej otrzymało odznaczenia z rąk wojewody.

Medale za lata dobrej pracy

Wykorzystanie Fundu-
szu Pracy, określenie metod 
funkcjonowania powiatowych 
urzędów pracy, funkcjonowa-
nie systemu pieczy zastępczej 
czy decentralizacja niektórych 
elementów systemu polityki 
społecznej. To główne tematy 
rozmów podczas spotkania ro-

boczego jakie odbyło się 8 stycz-
nia. Prezes Związku Powiatów 
Polskich Marek Tramś spotkał 
się z Ministrem Pracy i Polityki 
Społecznej Władysławem Kosi-
niakiem-Kamyszem.

Rozmowa trwała ponad 
dwie godziny. Minister wyjaśnił 
w jej trakcie założenia nowego 

funkcjonowania instytucji rynku 
pracy. Tutaj pojawiła się dobrze 
rokująca deklaracja odejścia od 
sztywnych struktur instytucji. 
Dzięki temu powiaty będą miały 
więcej możliwości w zakresie 
lokalnego przeciwdziałania bez-
robociu. Planowane są też prze-
kształcenia roli PUP-ów, które 
obecnie nie mogą osiągnąć pełni 
efektywności przez ich rozbicie 
między administracją rządową 
oraz samorządową. To ma się 
zmienić. Oczywiście nie ma tu 
mowy o likwidacji urzędów. 
Zmienić się mają natomiast for-
my ich funkcjonowania. Pojawią 
się też nowe rozwiązania takie 
jak wsparcie dla rodziców, któ-
rzy planują powrócić na rynek 
pracy.

Planowane zmiany mają 
też zapoczątkować swojego ro-
dzaju rywalizację pomiędzy 
urzędami pracy. Prowadzony 
będzie specjalny ranking efek-
tywności ich działania. Wyższe 
miejsce na tej liście pozwoli się-
gnąć do kolejnych środków z re-
zerw ministerstwa. Kolejną dobrą 
wiadomością jest to, że urzędy w 
dalszym ciągu będą mogły pro-
wadzić programy unijne. Kwota 
dofinansowania z Europejskiego

Funduszu Socjalnego nie będzie 
bowiem zmniejszana.

Spotkanie dotyczyło też 
tematów pieczy zastępczej. ZPP 
zaproponowało sposób finanso-
wania nowych zadań samorzą-
dów związanych z obowiązkami 
w tym zakresie. Według pomysłu 
związku miałyby one być finan-
sowane w oparciu o zwiększony 
udział powiatów w podatku od 
osób fizycznych. W przeforso-
waniu tego tematu może po-
móc raport z wdrażania ustawy  
o pieczy zastępczej.

Poprosi l iśmy resort , 
aby uzupełnić ten monitoring  
o zbadanie skali zaangażowa-
nia powiatów opłacanie pobytu 
dzieci objętych pieczą zastępczą 
w zakładach opiekuńczo – lecz-
niczych – powiedział Marek 
Tramś.

Cieszyć może fakt, że na 
2013 rok zaplanowano większe 
środki na wdrażanie ustawy. 
Do powiatów i gmin ma trafić
aż 62,5 mln złotych, które będą 
przeznaczone m.in. na: asysten-
tów i koordynatorów, szkole-
nia, dofinansowanie do pobytu 
w zakładach opiekuńczo-leczni-
czych itp.

Problemem dla wielu 
powiatów jest to, że wojewo-
dowie różnie podchodzą do 
ich wniosków o wyodrębnianie  
z infrastruktury obecnych do-
mów dziecka mniejszych placó-
wek, czyli domów dla nie więcej 
niż 14 dzieci. Niekiedy takie 
wnioski są blokowane. Prezes 
ZPP zwrócił się do ministra  
o przekazanie wojewodom proś-
by, by bardziej życzliwie trakto-
wali takie wnioski.

Jak Marek Tramś ocenia 
samo spotkanie?

– To ba rdzo rzad ka 
praktyka, kiedy szef resortu 
wraz z trzema wiceministrami, 
zastępcą prezesa PFRON oraz 
dyrektorami departamentów, 
znajdują dwie godziny czasu na 
merytoryczną rozmowę z przed-
stawicielami samorządów – mówi 
prezes ZPP. – W wielu kwestiach 
stanowisko resortu i ZPP było 
zbieżne, a w kilku przypadkach 
uzgodniono dalszy tryb prac 
nad rozwiązaniem problemów 
zgłoszonych przez stronę samo-
rządową, to dobrze wróży na 
przyszłość.

(jas)

Spotkanie trwało dwie godziny i było bardzo merytoryczne.

Pod koniec ubiegłe-
go roku Powiatowy Ośrodek 
Poradnictwa Psychologiczno-
-Pedagogicznegoi Doradztwa 
Metodycznego w Polkowicach 
obchodziła swoje dziesięciolecie. 
Oprócz uroczystości związanych 
z rocznicą powstania, pracowni-
ce POPPPiDM zostały również 
uhonorowane przez wojewodę 
Aleksandra Marka Skorupę.

W grudniu odbyło się 
spotkanie w Dolnośląskim Urzę-
dzie Wojewódzkim. Aleksander 
Marek Skorupa wręczył tam 
medale za długoletnią służbę 
pracownicom placówki. Srebrne 
medale trafiły do rąk Jolanty
Wdowiak-Konkolskiej, Renaty 
Boguckiej, Ewy Bilińskiej oraz 
Bożeny Dudziak. Brązowe meda-
le otrzymały Agnieszka Bartko-
wiak, Anna Szczepańska, Halina 
Furmann oraz Iwona Welc. 

– Bardzo cieszy fakt, 
że otrzymałyśmy takie wyróż-

nienia podczas uroczystości  
w Urzędzie Wojewódzkim – 
mówi Halina Furmann. – Było 
to spore zaskoczenie. Warto 
zaznaczyć, że z naszej placówki 
odznaczono aż osiem osób. Za-
wdzięczamy to przede wszystkim 
pani dyrektor, która wnioskowała 
o te odznaczenia.

Medale za długoletnią 
służbę wręczane są osobom, 
które w swojej pracy zawodowej 
wykazują się dużym zaangażo-
waniem oraz wzorową postawą.

(red)

Medale za długoletnią służbę trafiły do pracownic poradni.
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Najlepsza oferta pożyczki 
– tylko w Alior Banku!

Nie musisz już zasta-
nawiać się, która oferta 
pożyczki jest najlepsza. 
Alior Bank gwarantuje ratę 
pożyczki niższą od ofe-
rowanej przez inny bank. 
Takie warunki tylko  
w Alior Banku!

Pożyczka z gwarancją najniższej raty 
jest łatwo dostępna. – Alior Bank 
akceptuje szeroki zakres źródeł do-
chodu, w tym umowę zlecenia oraz 
umowę o dzieło – mówi Paweł Cieśla, 
kierownik placówki partnerskiej Alior 
Banku w Polkowicach. – O pożyczkę 
możesz starać się nawet z 3 innymi 
osobami. 

Co więcej, zapomnisz o ratach, usta-
wiając wygodną automatyczną spłatę 
z konta osobistego w Alior Banku, 
które zapewnia też darmowe wypłaty 
ze wszystkich bankomatów w Polsce i 
na świecie, bezpłatne przelewy przez 
Internet oraz darmową pomoc fa-
chowców z wielu dziedzin w ramach 
pakietu „Pomocni Fachowcy”.

W Alior Banku najlepiej!
Jeśli przed skorzystaniem z oferty 
(lub nawet 2 tygodnie później!) inny 
bank zaoferuje Ci mniejszą ratę,  Alior 
Bank przebije jego ofertę i zapewni Ci 
lepsze warunki. Dostaniesz niższą ratę 
przy takim samym okresie kredyto-
wania i kwocie pożyczki.

Aby Alior Bank zaoferował Ci ratę 
niższą niż w innym banku, wystarczy, 
że przedstawisz formularz infor-
macyjny z tego banku. Formularz 
ten powinien potwierdzać warunki 
wnioskowanej pożyczki gotówkowej 
oraz zawierać informacje m.in. o 
całkowitej kwocie pożyczki, liczbie i 
wysokości rat, stopie oprocentowania, 
RRSO i wysokości ubezpieczenia.

Wiele korzyści!
Prowizja za udzielenie pożyczki wy-
nosi... 0%! Środki zostaną wypłacone 
nawet w jeden dzień. Możesz otrzy-
mać do 150 tys. zł bez poręczycieli i 
zabezpieczeń.

Co ważne, w razie potrzeby masz 
możliwość zawieszenia spłaty rat 
nawet na 3 miesiące! Aby skorzystać 
z przerwy w spłacie, wystarczy, że na 

minimum 3 dni przed datą płatności 
raty, którą chcesz zamrozić, zgłosisz 
taką chęć w oddziale. – Jeśli termi-
nowo spłacasz produkty kredytowe 
Alior Banku, najbliższa spłata zostanie 
przesunięta o wybrane przez Ciebie 1, 
2 lub 3 miesiące. Wakacje pożyczkowe 
są całkowicie bezpłatne i obejmują 
całą ratę kapitałowo-odsetkową 
– podkreśla Paweł Cieśla.

Warto dodać, że jeśli skutecznie po-
lecisz ten (lub inny) produkt rodzinie 
bądź znajomym, możesz otrzymać 
premię od Alior Banku.

Weź pożyczkę już dziś!
 Wniosek o pożyczkę gotówkową 

możesz złożyć w placówce part-
nerskiej Alior Banku w Polkowi-
cach, przy ulicy Chopina 16A/1,  
tel. 76 847 4516

Przykład reprezentatywny wg stanu na 13.06.2012 r. 
Kwota pożyczki: 31 000 zł, liczba rat: 63, oprocentowanie 
nominalne: 12,9%, składka na ubezpieczenie na życie: 4 
882,50 zł, opłata przygotowawcza: 0 zł, kwota odsetek: 
11 837,30 zł, RRSO: 22,50%, rata: 679,96 zł. Ostateczne 
warunki kredytowania zależą od wiarygodności kredy-
towej Klienta, daty wypłaty pożyczki oraz daty płatności 
pierwszej raty. Bezpłatne pakiety „Pomocni Fachowcy” i 
„Osobisty Asystent” dotyczą klientów, dla których Alior 
Bank jest „głównym bankiem”; definicja„głównego ban-
ku” znajduje się m.in. na stronie www.aliorbank.pl

Polkowice, ul. Chopina 16A/1, tel. 76 847 4516

Reklama

reklamaAquapark odkrywany na nowo

Nie każda forma fizycznej aktywności jest wska-
zana dla osób po przebytych urazach stawów skokowego 
lub kolanowego. Przy takich problemach zdrowotnych  
w celu utrzymania aktywności fizycznej, proponowane jest
pływanie.

Pływanie w żaden sposób nie odnowi kontuzji. 
Woda wypiera, bowiem całe ciało, odciążając przy tym 
stawy i uelastyczniając je. Jednocześnie regularne wizyty 
na basenie, pozwalają prowadzić aktywny tryb życia, co jest 
modnym trendem i sprzyja dobremu samopoczuciu.

– Po przebytych urazach kolan i stawu skokowego, 
powrót po rekonwalescencji do uprawiania niektórych 
sportów, mocno obciążających stawy jest ryzykowny. Należy 
unikać biegania, gry w tenisa, narciarstwa czy snowboardu. 
Dla osób, które nie wyobrażają sobie życia bez aktywności 
fizycznej, basen będzie idealnym rozwiązaniem – mówi
Małgorzata Podgórska – Humbla, fizjoterapeuta z polko-
wickiego Aquaparku.

Warto jeszcze zwrócić uwagę na to, iż zdaniem 
wielu specjalistów w miarę regularne pływanie pozwala też 
zapobiegać chorobie wieńcowej. Oczywiście trzeba jednak 
pamiętać o tym, że gdy wysiłek w wodzie staje się formą re-
habilitacji, to wszystko powinno odbywać się ściśle według 
zaleceń lekarza lub rehabilitanta.
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Beata Betka, Prezes Zarządu  
polkowickiego Aquaparku.

Pływanie 
alternatywą 
po kontuzji
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76 8319493 Pani Ula (Wiadomosci Przemkowskie). 

Unia funduje kształcenie seniorów.

Marzenia do spełnienia
Osoby starsze, powyżej 

50 roku życia, i nieaktywne zawo-
dowo mogą w tym roku zdobyć 
nowe umiejętności. W ramach 
projektu „Moje marzenia” można 
bezpłatnie nauczyć się obsługi 
komputera, podkształcić swoją 

znajomość języka angielskiego 
oraz wziąć udział w stacjonar-
nych i wyjazdowych warsztatach 
z komunikacji interpersonalnej. 
Pieniądze na realizację projektu 
pochodzą ze Społecznego Fun-
duszu Europejskiego i wystarczą 

m.in. na zakup podręczników 
dla kursantów, transport, nocle-
gi, wyżywienie i ubezpieczenie. 
„Moje marzenia” spełnia Prze-
mkowski Uniwersytet Trzeciego 
Wieku.

(red) 

Przedszkole ogłosiło dodatkowy nabór. 

Dla maluchów od zaraz
W Publicznym Przed-

szkolu nr 1 w Przemkowie po-
wstanie 20 dodatkowych miejsc 
dla dzieci w wieku 3-4 lat. Nabór 
już się rozpoczął. Uruchomienie 
nowego oddziału w placówce 
jest możliwe dzięki pieniądzom 
unijnym: gmina otrzymała na 
ten cel 103 tys. zł., czyli 85 proc. 
wartości całego projektu.

– Kwota została przezna-
czona między innymi na przygo-
towanie pomieszczeń, zakup 
mebli, pomocy dydaktycznych,  
a także zatrudnienie nauczyciela  
i osoby do pomocy oraz na za-
jęcia logopedyczne – powiedział 
nam dyrektor przedszkola Wir-
giliusz Babirecki. I potwierdza, 
że nowy oddział tylko w części 
rozwiąże problemy dotyczące 
edukacji maluchów. W gminie 
cały czas są dzieci oczekujące na 
miejsce w przedszkolu. 

Do października oddział 
będzie funkcjonował w ramach 
projektu o nazwie „Większe 
przedszkole – większe szanse na 
sukces”. Później opiekę nad nim 
przejmie gmina.

(mb)  

– Mieszkańcy miasta 
i gminy Przemków na pewno 
zauważą, że na łamach mie-
sięcznika „Jedność” znaleźć 
można dużo informacji i relacji 
z wydarzeń, jakie miały miejsce 
w naszej gminie. Począwszy od 
pierwszego w tym roku numeru 
właśnie tu publikować będzie-
my nasze „Wiadomości Prze-
mkowskie”. Jestem przekonany, 
że to dobra zmiana. Współpraca  
z większym pismem i redakcją  
o dużym doświadczeniu dzien-
nikarskim jest gwarancją jako-
ści publikowanych informacji 
– przy zachowaniu stałej czę-
stotliwości.

Z uwagi na to, że od 
poprzedniego wydania naszej 
gminnej gazety upłynęło sporo 
czasu – wróciliśmy pamięcią do 
wydarzeń nawet sprzed kilku 
tygodni, po to, by znalazły ślad 
choćby w niewielkiej wzmiance 
prasowej. Stąd w tym numerze 
pisma relacje ze spotkań świą-
tecznych czy opisy osiągnięć 
naszych uczniów. Ale nie bra-
kuje również zapowiedzi im-
prez, które dopiero nastąpią. 

Cieszę się, że razem  
z „Jednością” dotrzemy z infor-
macjami o gminie Przemków 
nie tylko do naszych Miesz-
kańców, ale i do Czytelników  
z sąsiednich gmin.

Stanisław Pępkowski
Burmistrz Przemkowa 
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Pokazali jasełka
Aniołowie, królowie, diabły, święci, Herod i Maryja – takie 

zestawienie postaci, które masowo pojawiły się w placówkach oświa-
towych, może oznaczać jedno: przyszedł czas na bożonarodzeniowe 
przedstawienia. Jasełka były, jak zawsze symboliczne, wzruszające,  
z domieszką humoru i muzyki

W Szkole Podstawowej nr 2 odbył się IV Przegląd Kolęd i Pastorałek.

Śpiewali i poza konkursem

W Wysokiej uczniowie przygotowali przedstawienie, a rada rodziców potrawy.

Jasełka z przesłaniem

Po raz pierwszy w hi-
storii Przeglądu nagrodę główną 
stanowił puchar, ufundowany 
przez dyrektora szkoły. Żeby 
wygrać, uczniowie z zacięciem 
ćwiczyli śpiewanie i przygoto-
wywali przebrania. Konkursowa 
komisja oceniała bowiem nie 
tylko wykonanie utworu ale 
również stroje. Serce publiczności 
podbiła klasa VI a. Zaopatrzeni 
w rekwizyty śpiewacy – niczym 
prawdziwi kolędnicy – poruszyli 
całą widownię i dostali gromkie 

brawa. Nagroda specjalna nato-
miast przypadła uczniowi klasy 
drugiej. Za najlepszy strój kró-
lewski, nawiązujący do postaci 
trzech mędrców ze Wschodu, 
otrzymał on od sekretarza gminy, 
Leszka Frąckowiaka, pierniko-
wą choinkę. Jako że uczestnicy 
konkursu – od najmłodszych do 
najstarszych klas -  z przejęciem 
podeszli do występu, wszyscy 
otrzymali słodki poczęstunek.

Dodajmy, że organiza-
torkami i opiekunkami przeglądu 

były Beata Kucharczyk oraz Joan-
na Bochnak.

Świąteczną atmosferę 
spotkania podkreśliło wspólne 
kolędowanie, które zebrani roz-
poczęli jeszcze podczas obrad 
jury. Z radością przyjęto też 
występ nauczycieli – do śpiewu 
dali się namówić także dyrektor 
szkoły Paweł Juchom i przybyli 
goście.

(red)

Młodszym kolędnikom raźniej śpiewało się pod okiem opiekunki.

Studenci  
– w Ostaszowie

Sw o j e  s p o t k a n i e 
świąteczne mieli również 
słuchacze Przemkowskie-
go Uniwersytetu Trzecie-
go Wieku. Odbyło się ono  
w gospodarstwie agrotury-
stycznym w Ostaszowie. Panie 
przygotowały krótki pro-
gram poezji wigilijno-świą-
tecznej i tradycyjne potrawy,  
a Andrzej Kurylewicz zadbał  
o  oprawę muzyczną. Obecny 
na spotkaniu proboszcz ks. 
Krzysztof Mrukowicz poświę-
cił opłatki. 

Do śpiewania kolęd zaangażowano również  
pięcio- i sześciolatki.  

Spotkanie wigilijne w 
Wysokiej skupiło całą szkolną 
społeczność. Zespół ludowy „Tę-
cza” śpiewał kolędy i pastorałki, 
a grupa teatralna dała przedsta-
wienie „Gdy Boże Narodzenie 
się zbliża”. Treść inscenizacji 
niosło też przesłanie: „W swoim 
życiu dokonuj trafnych wyborów. 

Dobro, którym obdarowujesz 
innych niesie ze sobą szczęście 
i radość. Nie wybieraj zła by nie 
ranić innych”. Lekcja polskich 
tradycji świątecznych nie byłaby 
pełna, gdyby tego dnia zabrakło 
wigilijnych potraw. Dzięki stara-
niom rady rodziców białe obrusy 
na stołach zdobiły świerkowe  

gałązki i szyszki, a półmiski 
wypełniały pierogi z kapustą, 
barszcz, smażona ryba i śledzie. 
Pełniąca rolę gospodarza spo-
tkania, dyrektor Kornelia Dwor-
czyńska ze wszystkimi podzieliła 
się opłatkiem.

(red)
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Bardzo efektowne i urzekające widowisko – tak opisano nam 
przedstawienie, jakie w Przedszkolu nr 1 przygotowały pięciolat-

ki z grupy „Krasnoludki”. Dziecięca interpretacja narodzin 
Jezusa, kolędy, świąteczne stroiki i dekoracje sprawiły, że 

wszyscy od razu poczuli bożonarodzeniową atmosferę. Jasełka 
pokazano rodzicom, a następnie wszystkim dzieciom i pracow-

nikom przedszkola.

Samorząd Uczniowski Szkoły Podstawowej nr 2 w Przemkowie 
na jasełka zaprosił także mieszkańców osiedla. Po przedstawie-

niu, które wystawili uczniowie klasy III b, wspólnie kolędowa-
no, można też było spróbować pysznych ciast, przygotowane 

przez rodziców uczniów. 

W Zespole Szkół im. I. Sendler jasełka przygotował ks. wikary 
Wojciech Oleśków wraz z uczniami i absolwentami szkoły, 

należącymi do Katolickiego Stowarzyszenia Młodzieży. Naj-
pierw przedstawienie obejrzeli rodzice, a później – społeczność 

szkolna. W roli debiutanta wystąpił szkolny zespół muzyczny, 
kierowany przez Barbarę Kowalską. Zgodnie z tradycją po 

jasełkach klasy spotkały się przy symbolicznej wigilii.
 

(oprac. red)
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Pomogli przed 
świętami

Zbiórka słodyczy i żyw-
ności, szopki i mikołajkowe pacz-
ki – to najważniejsze z działań 
podjętych przez szkolne koło 
Towarzystwa Przyjaciół Dzieci 
w Przemkowie. W ramach akcji 
„Uśmiech pod choinkę”, zor-
ganizowano zbiórkę słodyczy, 
zabawek i artykułów szkolnych 
dla dzieci z ubogich rodzin.  
Natomiast dzięki Bankowi Żyw-
ności z Jawora i zaangażowaniu 
Mariusza Danka 181 osób tuż 
przed Bożym Narodzeniem 
mogło odebrać produkty spo-
żywcze.  Szkoła wzięła też udział 
w konkursie na najpiękniej-
szą szopkę bożonarodzenio-
wą, organizowanym przez TPD  
w Legnicy. Tam właśnie trafiły
najpiękniejsze prace, wykona-
ne przez Klaudię Gliszczyńską  
i Karolinę Żmijewską. Z Legnicy 
przyjechały paczki mikołajkowe, 
które trafiły do uczniów Zespołu
Szkół. Działające tu Koło TPD 
prowadzą Małgorzata Zawiło-
wicz oraz Daria Sapian.

(red)

Licealiści z Przemkowa biorą udział w projekcie, wspieranym przez UNICEF.

Będzie gala biznesu

Uczniowie Zespołu Szkół im. I. Sendler w akcji, promującej prawa człowieka.

Listy i przedstawienie

Projekt nosi nazwę „Biz-
nes Klasa UNICEF”, a jego celem 
jest edukacja młodzieży na temat 
problemów współczesnego świata 
oraz kształtowanie umiejętności 
młodych ludzi w zakresie sze-
roko pojętej przedsiębiorczości. 
Chodzi m.in. o to, by jako kilku-
nastolatkowie stali się bardziej 
zaangażowani społecznie – mie-
dzy innymi poprzez zbieranie 
pieniędzy na ratowanie życia 
dzieci w najbiedniejszych krajach 
świata. 

UNICEF (Fundusz Na-
rodów Zjednoczonych na rzecz 
Dzieci) jest inicjatorem wielu 
przedsięwzięć podobnego rodzaju. 
Na potrzeby tego projektu przy-
gotowano materiały i opracowa-
nia,  których teraz będą korzystać 
uczniowie LO w przemkowskim 
Zespole Szkół. Licealiści już mają 
za sobą cykl lekcji, poświęconych 
sytuacji dzieci w krajach rozwijają-
cych się: dowiedzieli się, czym jest 
akcja humanitarna i rozwojowa, jak 
ważny jest dostęp do czystej wody, 

do edukacji, a także jak walczyć z 
niedożywieniem dzieci na świecie.

Teraz młodzi ludzie 
wcielą się w rolę Managerów 
Pomocy Humanitarnej.

Już zaplanowano, że  
19 lutego w Przemkowskim 
Ośrodku Kultury odbędzie się 
Gala Biznesu na Rzecz Dzieci. 
Licealiści chcą na nią zaprosić 
lokalnych przedsiębiorców, osoby 
prowadzące działalność gospo-
darczą, by przedstawić im własne 
biznesplany pomocy dzieciom  

w najbiedniejszych krajach. Będą 
przekonywać swoich gości, że 
pomoc humanitarna jest opła-
calną inwestycją w życie dziecka, 
a także zachęcać do przekazania 
darowizn na zakup artykułów 
pomocy humanitarnej, dystrybu-
owanych przez UNICEF. 

Po zakończonej akcji 
liceum otrzyma certyfikat Szkoły
Zaangażowanej Społecznie. Ko-
ordynatorem projektu jest Daria 
Sapian.

(mb)

Z okazji rocznicy przy-
jęcia przez Zgromadzenie ogólne 
ONZ Powszechnej Deklaracji 
Praw Człowieka szkolna społecz-
ność przyłączyła się do ogólno-
światowej akcji, organizowanej 
przez Amnesty International. 
Mowa o pisaniu listów do „więź-
niów sumienia” – osób więzionych  
w różnych państwach na całym 
świecie z powodu ich przekonań 
politycznych, religijnych, koloru 
skóry, pochodzenia, a nawet 
płci. Uczniowie - przygotowani 
poprzez pogadanki na lekcjach i 
znający ideę akcji oraz nazwiska 

osób, w sprawie których inter-
weniowano – podczas Marato-
nu Pisania Listów  sporządzili  
w szkole ponad 350 pism. 

Dokładnie w rocznicę 
uchwalenia Deklaracji, 10 grud-
nia, dla uczniów klas Liceum 
Ogólnokształcącego, Zasadni-
czej Szkoły Zawodowej i klas 
trzecich Publicznego Gimna-
zjum przygotowano spotkanie, 
poświęcone prawom człowieka 
i ich przestrzeganiu w świecie. 
Miało  ono charakter inscenizacji 
słowno-multimedialnej, podczas 
której publiczność wysłuchała 

teksty polskich poetów i utwo-
ry muzyczne m.in. Czesława 
Niemena, Jacka Kaczmarskiego 
oraz zespołu Akurat. Trzecio-
klasistki opowiedziały i wyre-
cytowały historię zatwierdzania 
praw człowieka, główne treści 
najważniejszych dokumentów, 
zapisy dotyczące praw i wolności 
obywatelskich w Konstytucji RP. 
Spotkanie zakończyło wspólne 
odśpiewanie piosenki Stanisława 
Sojki, pt. „Tolerancja”.

(red)

Młodzież w akcji przeciwko przemocy wobec kobiet.

Mniej broni, więcej pokoju

Około 50 uczestników happeningu podczas marszu odwiedziło 
m.in. siedzibę policji, MOPS-u i przychodnię zdrowia. Zostawili 
po sobie ślad w postaci ulotek, przechodniom rozdawano także 

symboliczną czerwoną dłoń z wyrazem STOP, jako znak 
solidarności w walce z przemocą.

Zespół Szkół im. Ireny 
Sendler po raz kolejny brał udział 
w międzynarodowej Kampanii 
pn. „16 Dni Akcji Przeciwko 
Przemocy ze Względu na Płeć. 
Ubiegłoroczna edycja odbywała 
się pod hasłem „Poprzez pokój 
w domu do pokoju na świecie: 
Zakwestionujmy militaryzm  
i zakończmy przemoc wobec 
kobiet!”.  Uczennice klas trzecich 
gimnazjum oraz szkół ponad-
gimnazjalnych wzięły udział  
w warsztatach, na których pozna-
wały główne pojęcia związane 
z przemocą, rodzaje przemocy, 
zjawisko i mechanizmy współ-
uzależnienia od sprawcy prze-
mocy. Dowiedziały się także, 
gdzie można się zgłosić o pomoc. 
Korzystano przy tym z materia-
łów Fundacji Autonomia oraz 
Centrum Praw Kobiet. 

W ramach kampanii 
przygotowano gazetkę ścienną 
oraz ulotki, a jej podsumowa-

niem był happening na ulicach 
Przemkowa. Młodzież z biały-
mi balonami, transparentami  
i z głośną tubą spacerowała ulica-

mi miasta, by głosić swój sprze-
ciw wobec przemocy ze względu 
na płeć. 

(red)

Listy w obronie więźniów  
z Przemkowa dołączyły do 

ponad 182 tysięcy listów 
napisanych w całej Polsce.

Fo
t. 

A
rc

hi
w

um
 G

m
in

y 
P

rz
em

ko
w

Fo
t. 

A
rc

hi
w

um
 G

m
in

y 
P

rz
em

ko
w

Fo
t. 

A
rc

hi
w

um
 G

m
in

y 
P

rz
em

ko
w



Informator Związku Gmin Zagłębia Miedziowego > 24 stycznia 2013

14

Przemków

WOŚP: Ponad 4 tysiące z licytacji i 8 tysięcy złotych w puszkach.

Tak zagraliśmy w tym roku

Przemkowski Ośrodek Kultury i działająca przy nim od mie-
siąca Sekcja Brydżowa „Karo” Przemków, zapraszają na 

I Walentynkowy Turniej Brydżowy 
Turniej odbędzie się w niedzielę 17 lutego w Przemkowskim 

Ośrodku Kultury.

Początek o godzinie 11.00, rejestracja zawodników  
– od godz. 10.30. 

Wpisowe wynosi 20 zł od pary. Szczegółowych informacji 
zainteresowanym udziela Henryk Fienger (tel. 608 678 136).

W chwili obecnej Sekcja Brydżowa „Karo” Przemków liczy 10 zawodników. Chcemy promować 
tę dyscyplinę sportu wśród mieszkańców Przemkowa i okolic. Dlatego serdecznie zapraszamy do naszej 
sekcji wszystkich, którzy grają lub kiedykolwiek grali towarzysko - albo też chcieliby spróbować swoich 
sił w brydżu. Dla tych osób utworzymy grupę początkującą lub średniozaawansowaną. Szczególne słowa 
zachęty kierujemy do młodzieży gimnazjalnej i starszej. Nie liczą się umiejętności ale chęci.

Pragnących poznać tajniki wistu, dobrej licytacji i zapisu prosimy o kontakt z Przemkowskim 
Ośrodkiem Kultury (tel. 76 8 319 493) lub z panem Henrykiem Fiengerem (tel. 608 678 136).

P r z em kow sk i  Sz t ab 
WOŚP tradycyjnie mieścił się  
w Przemkowskim Ośrodku Kul-
tury. Rozpoczęliśmy o godz. 
8.00 odprawą 25 wolontariu-
szy, uczniów Zespołu Szkół  
w Przemkowie. Towarzyszyły 
im opiekunki – nauczycielki:  
Elżbieta Kaniewska, Agnieszka 
Wałowska, Monika Dźwigaj, 
Aneta Wójcik, Iwona Łopaciń-
ska-Skraba i Urszula Bogucka. 
Po rozdaniu identyfikatorów 
i puszek młodzież kwestowała 
na ulicach Przemkowa i w nie-
których miejscowościach gminy 
Przemków. 

Odbyło się też spotkanie 
opiekunów młodzieży z policjan-
tem, który przez cały dzień, aż 
do zamknięcia POK-u, zbierał 
bieżące informacje o przebiegu 
imprezy.

O godzinie 16.00 lokalne 
zespoły rozpoczęły występy na 
scenie ośrodka. Do „orkiestro-
wego grania” włączyli się: „Mo-
zaika”, „Cykady”, Przemkowska 
Orkiestra Dęta, zespół „Black 
Street”, C.R.T., Chudy & Malina, 
Pacierz, Korexx, A.R.N.I., Misty-
fikacja, A.N.D.

W przerwie występów 
odbyła się licytacja ponad 60 
przedmiotów podarowanych 
przez mieszkańców Przemko-
wa i przysłanych z Fundacji 
WOŚP. Rarytasem była koszulka 
z wizerunkiem Alberta Einste-
ina, wyprodukowana na licen-
cji Uniwersytetu Hebrajskiego  
w Jerozolimie. Do Przemkowa 
trafiła jedna z limitowanej se-
rii 1000 sztuk, które  wysłano 
do najaktywniejszych sztabów  
w Polsce. Licytację prowadził 

Bogdan Pupczyk, nad prawidło-
wym przebiegiem czuwały Mał-
gorzata Kotlicka, Urszula Boguc-
ka i Elżbieta Kaniewska. Po samej 
licytacji konto Wielkiej Orkiestry 
zwiększyło się o 4480 zł.  

P r z e z  c a ł ą  i mpre z ę  
w holu POK-u działała kawiaren-
ka, w której można było kupić 
domowe wypieki. Dochód ze 
sprzedaży ciast także w całości 
przeznaczono na cele WOŚP. 

Ws z y s t k i m ,  k t ó r z y  
w jakikolwiek sposób przyłączyli 
się do Orkiestry Jurka Owsiaka 
składam serdeczne podzięko-
wania.

Bogumiła Ornatowska- 
-Cichoszewska, szefowa  

Sztabu w Przemkowie

 
Odnowiony budynek oprócz funkcji sportowej dla społeczności 

Ostaszowa będzie pełnić także funkcję kulturową.

Na licytację trafiło ponad 60 przedmiotów.
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Zakończył się remont bazy LZS w Ostaszowie.

Zaplecze i świetlica
Mieszkańcy Ostaszowa 

wreszcie mają obiekt, w którym 
mogą organizować spotkania, 
służące rozrywce i rekreacji. 
Odnowiony budynek k lubu, 
oprócz funkcji sportowej, odgry-
wa również ważną rolę kulturową 
dla lokalnego środowiska. Jest 
to pierwszy w Ostaszowie, ogól-
nodostępny obiekt w którym 
mieszkańcy mogą organizować 
spotkania, aktywizujące lokalną 
społeczność. Budynek został tak-
że dostosowany do potrzeb osób 
niepełnosprawnych. 

Obiekt ze względu na za-
stosowanie elementów architek-

tonicznych charakterystycznych 
dla Ostaszowa, nawiązuje do  za-
bytkowej struktury przestrzennej 
wsi. Zachowany typ budynków 
o  walorach konstrukcji szachul-
cowej, wyróżnia Ostaszów na tle 
okolicznych miejscowości. 

Inwestycja była współ-
finansowana z Programu Ope-
rac y jnego Ryby 20 07-2013,  
w ramach Europejskiego Fundu-
szu Rybackiego. Kwota dotacji 
wyniosła 273 tys. 869 zł, a war-
tość wszystkich robót – ponad 
401 tys. zł.

M. Somerfeld-Lasko



Informator Związku Gmin Zagłębia Miedziowego > 24 stycznia 2013

15

Polkowice

Koncerty, turnieje, zbiórka krwi, a także wiele innych 
wydarzeń miało miejsce 13 stycznia w Polkowicach  
w ramach 21. Finału Wielkiej Orkiestry Świątecznej 
Pomocy. W sumie udało się zebrać blisko 28,5 tysiąca 
złotych.

Polkowiczanie 
wsparli WOŚP

Przeszy wający mróz 
oraz padający niemal przez 
cały dzień śnieg towarzyszył 
wolontariuszom kwestującym 
na ulicach Polkowic. – To nic,  
że pada. Nam to nie przeszkadza. 
Przecież mamy zimę, spodzie-
waliśmy się, że może być taka 
pogoda – mówiła nam Kasia, 
którą spotkaliśmy przy jednym  
z polkowickich kościołów.

– To dobre miejsce. Po 
zakończeniu mszy świętej ludzie 
chętnie wrzucają pieniądze do 
puszki. Niech pan zobaczy, jest 
pełna – zachęcała. Sprawdziłem, 
rzeczywiście wypełniona była 
monetami, a spotkałem ją kilka-
naście minut po godzinie 14.00, 
więc do zakończenia zbiórki było 
jeszcze sporo czasu.

Na ulicach Polkowic 
kwestowało 70 wolontariuszy. 
Przez cały dzień odbywało się 
wiele ciekaw ych w ydarzeń.  
W siedzibie Polkowickiego Cen-
trum Animacji mieliśmy Turniej 
Szachowy, w Aquparku pokaz 
ratownictwa oraz możliwość 
nurkowania wspólnie z instruk-
torami z Akademii Nurkowania 

„Salem”. Tradycyjnie krwio-
dawcy z Klubu HDK Miedziana 
Kropla” zachęcali do oddania ży-
ciodajnego płynu. Były też warsz-
taty artystyczne oraz koncerty,  
w trakcie których na scenie pre-
zentowały się lokalne zespoły. Nie 
obyło się także bez sportowych 
emocji. Klub Sportowy Polkowi-
ce zorganizował turniej piłkarski 
dla dzieci, a w sali sportowej przy 
Szkole Podstawowej nr 1 można 
było wziąć udział w turnieju te-
nisa stołowego, który tradycyjnie 
przygotował MKSTS DWSPiT 
Polkowice. Odbyło się też wiele 
licytacji, w których można było 
między innymi wygrać zjazd do 
jednej z polkowickich kopalni.

Wyjazd na narty z bur-
mistrzem Polkowic, Wiesławem 
Wabikiem wylicytował podobnie 
jak przed rokiem, Marek Bor-
kowski, który do orkiestrowej 
puszki wrzucił 2013 złotych.

W sumie wolontariusze 
zebrali blisko 28,5 tysiąca złotych, 
a także ponad 16,5 litra krwi.

Konrad Kaptur

Wolontariuszy nie odstraszyły ani śnieg, ani zimno.
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W Kinie tradycyjnie odbyły się koncerty.
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W Aquaparku można było ponurkować z instruktorami z Akademii Nurkowania „Salem”.
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2013 zł wrzucił do orkiestrowej puszki Marek Borkowski, 
który wylicytował wyjazd na narty z burmistrzem. 
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Jerzmanowa

Seniorzy gościli za Odrą na świątecznym spotkaniu.

U samorządowego 
partnera

Gimnazjaliści z Jerzmanowej znów w gronie laureatów  
konkursu „Tesco dla Szkół”.

Za filmik o jedzeniu
Publiczne Gimnazjum 

im. Bohaterów Narodowych  
z Jerzmanowej pokonało ponad 
750 innych placówek i 12 tys. 
innych uczniów, by znaleźć się 
w finałowej dziesiątce laureatów.
W nagrodę szkoła otrzyma cenne 
nagrody rzeczowe. 

Temat 10. edycji kon-
kursu, organizowanego przez 
znaną sieć handlową, brzmiał: 
„Zdrowo najedzeni”, a zadaniem 
uczestników było wymyślenie 
ciekawej, oryginalnej prezentacji 
zasad zdrowego i rozsądnego 
odżywiania się.   

– Z uśmiechem na twa-
rzy głowiliśmy się, kto powinien 
wygrać w tym roku – przyznała 
na stronie internetowej konkursu 
Beata Rożek z Tesco Polska. 

Młodzież ze szkół pod-
stawowych i gimnazjów z całe-
go kraju dwoiła się i troiła, by 
zachwycić swoim pomysłem 
nie tylko jurorów, ale również 
internautów, którzy mogli głoso-
wać zgłoszone prace. W gimna-
zjum w Jerzmanowej nad pracą 
oficjalnie zasiadło 10 uczniów, 
a tak naprawdę zaangażowała się  
w konkurs cała społeczność szko-
ły. Uczniowie przez kilka mie-
sięcy uczyli się zasad zdrowego 
żywienia, które przyswajali sobie 
poprzez zabawę zarówno podczas 
tworzenia filmiku, jak i podczas

jego promocji.
– Konkurs Tesco dla 

Szkół – „Zdrowo Najedzeni” 
stał się tematem nr 1 w naszej 
szkole i na długo zostanie w na-
szej pamięci. Na pewno zbli-
żył nas we wspólnym działaniu,  
a przede wszystkim wpoił nam  
i utrwalił zasady zdrowego odży-
wiania. Tym właśnie możemy się 
pochwalić, bo o to nam przecież 
chodziło – stwierdziła Elżbieta Na-
parstek, nauczycielka z Jankowic. 

Efektem wspólnych sta-
rań powstał 10-minutowy filmik
pt. „Unpluggged_2013”, który 
najpierw przeszedł kwalifikacje
I etapu, co było możliwe dzięki 
poparciu internautów: na filmik
oddano 3736 głosów. To zagwa-
rantowało gimnazjalistom udział 
w drugim etapie, w którym 
pracę oceniało jury. I udało się! 
Publiczne Gimnazjum im. Bo-
haterów Narodowych już drugi 
rok z rzędu znalazło się w gronie 
finalistów konkursu „Tesco dla
Szkół”. Zwycięstwo zaowocowało 
też cennymi nagrodami: szkoła 
otrzyma pracownię multimedial-
ną o wartości 16 tys. zł, kamerki 
HD dla uczniów oraz tablet dla 
nauczyciela. 

–  Z a a n g a ż o w a n i e 
uczniów i społeczności lokalnej 
to klucz do sukces – skomentował 
dyrektor gimnazjum Ernest Kłó-

sek. – Przystąpienie do konkursu 
promuje naszą szkołę na szer-
szym forum, a przede wszystkim 
daje poczucie wartości uczniom  
i buduje ich wysoką samoocenę.

Są i inne korzyści ze 
zwycięstwa, jak integracja całej 
społeczności szkolnej, poczucie 
odpowiedzialności za szkołę  
i duma z jej osiągnięć. 

„Tesco dla szkół” to naj-
większa tego typu inicjatywa  
w Polsce. Jej celem – przy okazji 
budowania dobrego wizerun-
ku firmy – jest edukacja dzieci 
i młodzieży w zakresie ekologii 
i zdrowia oraz ich aktywizację 
poprzez promowanie postaw 
obywatelskich. W ciągu 10. edycji 
programu do 11 tys. szkół trafiły
nagrody o łącznej wartości blisko 
13mln zł. W gronie laureatów 
dotychczas znalazło się kilkana-
ście placówek z Dolnego Śląska. 
Ubiegłoroczna edycja programu 
otrzymała m.in. prestiżową na-
grodę międzynarodową – statu-
etkę Stevie Award, przyznawaną 
w ramach 2011 International 
Business Awards.

(mb)

Filmową ekipę tworzą: Kinga 
Zielonka, Nina Miśkiewicz, 

Kaja Wojnałowicz, Dominika 
Król, Wiktoria Kalas, Rado-

sław Matulewicz, Marcin Kaczor, Mateusz Malinowski, Damian Sinkiewicz i Jan Lenart. Opieku-
nem grupy jest Zofia Głowacka (na zdjęciu pierwsza z prawej).
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Członkowie delegacji z Jerzmanowej opuszczali Herzberg 
uśmiechnięci i zadowoleni. 

Dwudziestu czterech seniorów z gminy Jerzmanowa skorzy-
stało z zaproszenia burmistrza niemieckiej gminy Rietz –Neuendorf 
oraz tamtejszej Rady Seniorów i pojechało na spotkanie bożonaro-
dzeniowe.

– Te spotkania, to już tradycja, organizowane są od początku 
współpracy partnerskiej naszych gmin – przypomniał wójt Lesław 
Golba, który przewodniczył delegacji. Osobiście też zabiegał, by  
w wizycie uczestniczyło jak najwięcej naszych mieszkańców.

Seniorzy wzięli udział w obiedzie zorganizowanym przez 
burmistrza Olafa Klemperta, a potem udali się do miejscowości 
Herzberg, gdzie miał się odbyć najważniejszy punkt programu, czyli 
właśnie zwyczajowe u gospodarzy spotkanie bożonarodzeniowe. 
Ponoć mieszkańcy niemieckiej gminy, mając do wyboru dwa dni 
na udział w spotkaniu, wybrali ten, w którym uczestniczyła polska 
delegacja. W każdym razie przyszło około 160 osób.

– Chcieli spotkać się z nami, by wspólnie świętować bożo-
narodzeniowy czas – powiedział wójt.

Po kurtuazyjnych podziękowaniach, życzeniach, wymianie 
prezentów i poczęstunku przyszedł czas na mniej oficjalną część: za-
bawę oraz pokazy artystyczne. Goście mieli okazję podziwiać nie tylko 
umiejętności niemieckich cheerleaderek, ale również pokaz tańców w 
wykonaniu... swoich rówieśników. Okazało się, że seniorzy zza Odry 
odkryli w sobie talent i od roku pilnie ćwiczą i z równym zapałem uczą 
się tańczyć walce, jak i żywiołowe tańce latynoamerykańskie.

– Życzliwość i gościnność naszych niemieckich partnerów 
tworzyła atmosferę bliskości, poczucia niezapomnianych chwil 
– czytamy w nadesłanej relacji. - Seniorzy gminy Jerzmanowa 
przywieźli więc sporo wrażeń i chcą za rok ponownie wziąć udział  
w spotkaniu.  

Szefowie obu gmin znaleźli też czas na to, by porozmawiać 
o planach, związanych z dalszym partnerstwem. Wójt Lesław Golba 
przekazał prośbę społeczności szkolnej Publicznego Gimnazjum  
w Jerzmanowej, dotyczącą nawiązania współpracy pomiędzy ucznia-
mi tej szkoły, a uczniami gimnazjum w Bescow. Obaj szefowie będą 
patronować tej sprawie – być może zaowocuje partnerstwem również 
na poziomie gminnych instytucji. 

(mb)
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Grębocice

Nowonarodzeni mieszkańcy gminy mogą liczyć na komplet 
szczepień w prezencie od samorządu.

Darmowe szczepienia  
w Grębocicach

Rozmowa z wójtem gminy Grębocice  
Romanem Jabłońskim.

Zdrowie  
przede wszystkim

Becikowe po Grębocicku 
to nazwa programu zapoczątko-
wanego przez gminę Grębocice 
jeszcze w 2011 roku. Jako pierw-
szy samorząd w Polsce z własnych 
środków rozpoczął finansowanie

kompletu szczepień przeciwko 
pneumokokom, meningokokom 
i rotawirusom  dla nowonarodzo-
nych mieszkańców gminy.

Takie szczepienia są za-
lecane przez lekarzy, jednak Na-

Nowe auto dla OSP w Obiszowie.

Ranger’em na akcje

Świąteczny  
koncert w Grodowcu

Zespoły i soliści, działa-
jący przy Grębocickim Centrum 
Kultury, wystąpili przed liczną 
publicznością podczas koncertu 
„Kto śpiewa, dwa razy się modli”, 
który zorganizowano w Sanktu-
arium Maryjnym w Grodowcu.

Koncert cieszył się spo-
rym zainteresowaniem i mimo 
niesprzyjającej aury na zewnątrz, 
do kościoła przyszło sporo osób, 
które wysłuchały kolęd, pastora-
łek oraz piosenek świątecznych.

(jas)

Kolejne inwestycje w Grębocicach
Nowy rok przebiegnie 

w gminie Grębocice pod zna-
kiem kolejnych inwestycji. Już 
rozpisano przetargi na realizację 
trzech ważnych przedsięwzięć. 
Pierwszym z nich jest przebudo-
wa gminnej drogi w Rzeczycy. 
Chodzi o trasę prowadzącą do 
kościoła. Przy świątyni powsta-
ną dodatkowo nowe miejsca 
parkingowe. Przy okazji robót 
stworzona zostanie tam również 
kanalizacja deszczowa.

Kanalizacja deszczowa 
powstanie także przy drodze  

w Szymocinie. Sama nawierzch-
nia trasy także zostanie przebu-
dowana. Kolejną ważną inwesty-
cją będzie budowa drogi gminnej 
do budynku gimnazjum powsta-
jącego właśnie w Grębocicach.

Trwa procedura przetar-
gowa związana z wyłonieniem 
wykonawców. O tym, kto zajmie 
się realizacją gminnych inwesty-
cji, dowiemy się w najbliższych 
tygodniach.

To oczywiście nie jedyne 
planowane inwestycje.

(jas) Jedną z inwestycji będzie 
przebudowa drogi w Rzeczycy.

W sanktuarium wystąpili artyści związani z ośrodkiem.

przeciwko grypie dla seniorów. 
Prowadzony jest też program 
profilaktyki ginekologicznej, a w
ramach Związku Gmin Zagłębia 
Miedziowego młode dziewczyny 
mogą liczyć na szczepienia prze-
ciwko wirusowi HPV. Regularnie 
organizujemy też w urzędzie 
gminy Białe Soboty.

Akcji jest rzeczywiście 
sporo. A czy planowane 
są jakieś nowe?
Myślę, że obecnie miesz-

kańcy gminy są dobrze zabezpie-
czeni. Ale jesteśmy oczywiście 
otwarci na propozycję. Jeśli 
pojawią się nowe potrzeby, to 
zastanowimy się nad organizacją 
kolejnych programów profilak-
tycznych. 

Pieniądze się znajdą?
Uważam, że na czym jak 

na czym, ale na zdrowiu samo-
rząd oszczędzać nie powinien. 
Ono jest najważniejsze. Jak to 
mówią: Nic nad zdrowie!

Rozmawiał Kacper Chudzik

Rodzice bardzo chwalą sobie akcję zdrowotną gminy.

rodowy Fundusz Zdrowia ich nie 
refunduje. Niestety, zarażonym 
dzieciom grozi nawet śmierć. 
Dlatego wprowadzony w Grę-
bocicach program został bardzo 
dobrze przyjęty przez rodziców. 
Gdyby sami chcieli zafundować 
swojemu dziecku komplet takich 
szczepień, to musieliby liczyć się 
z wydatkiem rzędu 1,6 tys. zł. 

Przez dwa lata z progra-
mu skorzystało 114 dzieci. Do tej 
pory z budżetu gminy wydano 
na ten cel ponad 92 tys. zł. Akcja 
kontynuowana będzie oczywi-
ście w 2013 roku. W budżecie 
zabezpieczono na ten cel kolejne 
92 tys. zł.

Grębocice zna ne są  
w prowadzenia wielu programów 
zdrowotnych dla mieszkańców. 
Nie tylko najmłodsi mogą liczyć 
na pomoc. Jesienią zorganizo-
wano na przykład darmowe 
szczepienia przeciwko grypie. 
Skorzystało z nich 350 osób po 
65 roku życia.

(jas)

Ford Ranger/Frank-Cars 
z agregatem wysokociśnienio-
wym, linią szybkiego natarcia 
oraz zbiornikiem na wodę to 
nowy nabytek gminy Grębocice, 
który ma zwiększyć bezpieczeń-
stwo przeciwpożarowe na jej 
terenie.

Samochód trafił do jed-
nostki OSP w Obiszowie. Stra-
żacy-ochotnicy oficjalnie otrzy-
mali go 19 stycznia. Tego typu 
terenowy pojazd będzie bardzo 
przydatny na terenie zabezpie-

czanym przez OSP Obiszów. 
Miejscowość leży u podnóża 
Wzgórz Dalkowskich i otoczona 
jest gęstymi lasami. Takie auto 
pozwoli na szybkie dostanie się 
do terenów niedostępnych dla 
zwykłych samochodów.

Auto kosztowało ok. 125 
tys. zł. Większą część kwoty, bo 
aż 75 tysięcy, sfinansowała gmi-
na. 50 tysięcy pochodzi z Zarządu 
Głównego Związku OSP RP.

(jas)

Samochód został przekazany strażakom 19 stycznia. 

W gminie rusza kolejna 
edycja akcji „Becikowe 
po Grębocicku”.
Tak. Obecnie, po kilku 

latach jej prowadzenia, jesteśmy 
na takim etapie, że zaszczepione 
przeciwko pneumokokom, me-
ningokokom oraz rotawirusom 
mamy wszystkie dzieci do pią-
tego roku życia. Teraz pozostało 
nam już tylko szczepić nowona-
rodzone dzieci.

To jednak nie jedyna 
akcja zdrowotna na 
terenie gminy.
Oczywiście. Gręboci-

ce prowadzą wiele projektów. 
Mamy chociażby szczepienia 
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Radwanice

W szkole i poza szkołą.

Warsztaty po angielsku

Przedszkolaki 
w bibliotece

Pomysł na zimę

Wkrótce ruszy przebudowa strażnicy.

Zadania do wykonania

KGHM stawia na odnawialne źródła energii. 

Z wiatru i biomasy

Czy za trzy lata gło-
gowska huta będzie częściowo 
zasilana prądem z wiatru? Takie 
plany ma należąca do koncernu 
spółka Energetyka. Chodzi o 
budowę dwóch farm wiatrowych: 
w gminie Żukowice (5 siłowni) i 
Radwanice (15 siłowni) o łącznej 
mocy 120 tys. megawatogodzin. 
Budowa ma ruszyć za rok.

Poprzez farmy wiatrowe, 
czyli własne źródła zasilania, 
KGHM chce obniżyć koszty, 
związane z energią elektryczną: 
nie będzie płacić za świadectwa 
pochodzenia energii, a być może 
jeszcze zarobi na sprzedaży jej 
nadwyżek. Procedury ruszyły. 
W tej chwili spółka czeka na 
wpisanie inwestycji w plany za-
gospodarowania przestrzennego. 
Przypomnijmy, że radwaniccy 
radni zgodę na zmianę w do-
kumentach wydali w połowie 
października ubiegłego roku. 
Gmina liczy, że dzięki wiatrakom 
do samorządowej kasy wpadnie 
rocznie ok. 300 tys. zł.

Ty mc z a s em je s z c z e  
w tym roku ma się rozpocząć 
budowa innego energetycznego 
źródła: elektrowni opalanej bio-
masą, o mocy 10 MW. Najpierw 
w Lubinie, a gdy przedsięwzięcie 
wypali – powstanie druga. Za-
pewne na potrzeby tej inwestycji 
Energetyka już prowadzi uprawę 
wierzby energetycznej. Na razie 
na 200 ha, ale docelowo ma zająć 
700 ha.

Miedziowa spółka wy-
cofała się jednocześnie z zamiaru 
postawienia biogazowni. Z infor-
macji departamentu komunikacji 
KGHM wynika, że powodem 
rezygnacji są względy ekono-
miczne. Według przeprowadzo-
nych analiz byłaby to inwestycja 
nieopłacalna, a tym samym  nie-
korzystna dla koncernu. 

Być może to stanowisko 
zmieni się z czasem, gdy wszyscy 
mieszkańcy zagłębia miedziowe-
go będą ze swoich śmieci segre-
gować także bioodpady.

(mb)

Z jednej farmy wiatrowej można dostarczyć energię dla kilku 
tysięcy gospodarstw domowych. 

W styczniu w Gminnym 
Ośrodku Kultury w Radwanicach 
ze względu na pogodę zorganizo-
wano specjalne zajęcia dla dzieci 
w „kąciku malucha”. Dzieci mogą 
wziąć także udział w warsztatach 
tanecznych, prowadzonych przez 
Monikę Szalę z głogowskiej Aka-
demii Ruchu. Dla mieszkańców 
gminy GOK organizuje także 
jednodniowe wyjazdy na narty. 
Pierwszy zaplanowano do Pecu, 
o kolejnych wyjazdach można 
przeczytać na plakatach i stro-
nach internetowych www.gok.ra-
dwanice.pl  i www.radwanice.pl.

Tymczasem w Sieroszo-
wicach podczas ferii zimowych 
dzieci i młodzież będą mogły 
uczestniczyć w warsztatach rę-
kodzielniczych, zajęciach pla-
stycznych, sportowych, a także 
w wycieczce do gospodarstwa 
agroturystycznego. Wszystko w 

ramach projektu „Nasi wspaniali 
sąsiedzi”, do którego zaangażo-
wali się „ludzie z  pasją”, czyli 
rodzice, nauczyciele, pracownicy 
biblioteki, członkowie stowa-
rzyszenia. Młodzi mieszkańcy 
Sieroszowic wezmą też  udział 
w akcji „Dbamy o zwierzęta”, 
poprzez rozpropagowanie wśród 
mieszkańców wsi przygotowa-
nych przez siebie ulotek na temat 
warunków, w jakich powinny 
przebywać zwierzęta w gospodar-
stwach domowych i w jaki sposób 
należy się nimi opiekować.

Projekt „Nasi wspaniali 
sąsiedzi” będzie realizowany  
w ramach programu „Pożyteczne 
Ferie 13” i dzięki Fundacji Wspo-
magania Wsi. Koordynatorką 
projektu jest Barbara Szymczak.

(red) 

Uczniowie klas czwar-
tych, piątych i szóstych Zespołu 
Szkolno-Przedszkolnego w Ra-
dwanicach wzięli udział w obozie 
szkoleniowym, jaki Europejskie 
Forum Młodzieży przygotowało 
w Długopolu Dolnym (w Kotlinie 
Kłodzkiej). W roli prowadzących 
warsztaty  wystąpiła między-
narodowa grupa wolontariuszy  
– z  Francji, Serbii, Azerbejdżanu, 
Indonezji, Chin, Gruzji, Turcji  
i Rumunii. Zajęcia odbywały 
się w języku angielskim – co 
młodzieży dało okazję, by pod-
szkolić praktyczną znajomość 
tego języka. Zajęcia edukacyjne  
prowadzone były w formie in-
teraktywnych warsztatów, gier 
symulacyjnych i praktycznych 
ćwiczeń przez szkoleniowców 
EFM. A wieczorami był czas 
na tradycyjne tańce różnych 
narodów. Opiekunkami grupy 
były Bogusława Niemasz i Alicja 
Dosiak.

(red)
Taki obóz, to niezapomniana lekcja tolerancji, dająca pogląd 

na inne religie, różne style życia. 

W gminie Radwanice prowadzone są obecnie trzy zadania 
inwestycyjne. Na pierwsze – przebudowę strażnicy OSP w Radwa-
nicach – już podpisano umowę z wykonawcą. Zostało nim legnickie 
przedsiębiorstwo „Maxkol”. Realizacja pierwszego etapu tego zadania 
będzie kosztować ponad 197 tys. zł.

8 stycznia podpisano natomiast umowę z firmą Instal Serwis
z Osieka na wykonanie – za 24 tys. zł - wymiany piasku na placu 
zabaw w Sieroszowicach. Dodajmy, że zadanie to będzie realizowane 
w ramach usuwania szkód popowodziowych. 

Trzecie zadanie związane jest z budową wielofunkcyjnego 
boiska w Buczynie. W grudniu opracowano projekt, teraz gmina 
czeka na pozwolenie na budowę. Wartość tej inwestycji oszacowano 
na 1 mln 400 tys. zł.

(red)

Grupa „Kubusiów” z Ze-
społu Szkolno-Przedszkolnego 
w Radwanicach już wie, skąd się 
biorą książki, jak można je wy-
pożyczać i dlaczego warto czytać. 
Dzieci niedawno odwiedziły 
gminną bibliotekę. Najbardziej 
spodobał im się Kącik Molika 
Książkowego, gdzie znalazły 
mnóstwo kolorowych wydaw-
nictw – i wszystkie można było 
na miejscu przejrzeć. Przenosi-
nom w świat bajek pomogło też 
wysłuchanie kilku opowiadań  
o tematyce zimowej i świątecz-
nej.

(red) 
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Pęcław

Zalegasz z rachunkami za wodę i ścieki? Lepiej zapłać.

Odetną za karę

Prezes KGHM nagrodzony Wektorem 2012.

Laury za przejęcie
Wektory – nazywane 

gospodarczymi Oscarami - przy-
znawane są przez Konfederację 
Pracodawców Rzeczypospoli-
tej za działalność przynoszącą 
szczególne korzyści polskiej 
gospodarce oraz za tworzenie 
klimatu sprzyjającego rozwo-
jowi przedsiębiorczości. Pre-
zes Polskiej Miedzi Herbert 
Wirth został uhonorowany za 
przeprowadzenie największego  
w historii Polski przejęcia, dzięki 
któremu KGHM stał się potenta-
tem na światowym rynku miedzi  
i srebra. Przypomnijmy, że cho-
dzi o kupno kanadyjskiej firmy
Quadra, a tym samym wejście 
na złoża w Kanadzie, Chile, USA  
i Grenlandii.

– Prowadząc działalność 
na nowych rynkach geograficz-
nych i  surowcowych obniżamy 
poziom ryzyka biznesowego  
w KGHM Polska Miedź SA – mó-
wił prezes Herbert Wirth, odbie-
rając w Warszawie 12 stycznia 
nagrodę.  –  W bieżącym roku 

koncentrujemy się na integracji 
Polskiej Miedzii KGHM Inter-
national  oraz na realizacji planu 
wzrostu wartości naszej kanadyj-
skiej spółki.

Dzięki wielkim trans-
a kcjom produ kcja surowca  
w KGHM zwiększyła się o 100 
tys. ton miedzi. Do 2018 r. mają 
wzrosnąć w sumie do 700 tys. ton, 
a średni koszt produkcji spadnie 
o jedną piątą. 

W lutym mają być już 
znane wielkości nakładów na 
budowę kopalni Sierra Gorda 
w Chile. Prezes Herbert Wirth 
przyznał, że w przyszłości Pol-
ska Miedź ma być firmą multi-
metalową i skupi swoją uwagę 
również na tzw. metalach rzad-
kich. To m.in. skand, itr oraz 15 
pierwiastków z grupy lantanow-
ców, które są wykorzystywane  
w nowoczesnych technologiach. 
KGH M będzie ich szukać w kraju 
i zagranicą.

Mirosława Bożyńska
Herbert Wirth odbiera Wektora 2012. 
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Oczyszczalnia ścieków w Pęcławiu, to jedna ze znaczniejszych 
inwestycji gminy w ostatnich latach w gospodarce komunalnej.

Dostawcą wody i od-
biorcą ścieków na terenie gminy 
Pęcław od wiosny ubiegłego roku 
jest gminna spółka Przedsiębior-
stwo Komunalne. W ostatnich 
latach samorząd zrealizował 
wiele inwestycji, związanych 
z infrastrukturą komunalną  
i planuje kolejne, ale gminna kasa 
– jak przypomina urząd – nie 
jest bez dna i w budżecie liczy się 
wydatki na równi z dochodami.  
W tej drugiej pozycji, nieste-
ty, plany ciągle mają się nijak  
z realiami.

– Mamy takich dłużni-
ków, którzy zalegają z płatnością 

kilka dni, ale też takich, którzy 
nie płacą od miesięcy – powie-
dział nam prezes Przedsiębior-
stwa Łukasz Dziedzic. Ściągal-
ność długów ponoć poprawiła się 
od czasu, gdy spółka przejęła od 
gminy zadania komunalne. – Na 
koniec ubiegłego roku ten dług 
wyniósł 5 tys. 492 złotych.

Dodajmy, że kwota doty-
czy tylko tych odbiorców, którzy 
zalegają z opłatami powyżej 32 
dni. Przedsiębiorstwo Komu-
nalne będzie ich odcinać od sieci 
wodno-kanalizacyjnej.

 – Nie chcemy, żeby za 
niesumiennych mieszkańców 

płacili ci, którzy rachunki uisz-
czają płacą regularnie – wyjaśnił 
prezes. – Odbiorcy, którym 
odetniemy wodę, nie będą jej 
jednak zupełnie pozbawieni. Za-
gwarantowany, zastępczy punkt 
wody, będzie się znajdował przy 
hydroforni w Pęcławiu.

Przedsiębiorstwo Ko-
munalne będzie też dokładnie 
kontrolować legalność pobo-
ru wody oraz systematyczność  
w wywozie płynnych nieczysto-
ści z gospodarstw. Zapowiada też 
walkę ze zjawiskiem kradzieży 
wody. W tym celu część starych 
wodomierzy zostanie zastąpiona 
urządzeniami nowymi, anty-
magnesowymi. Wśród zapla-
nowanych inwestycji znalazł się 
również m.in. remont budynków 
hydroforni w Droglowicach  
i Pęcławiu, zakup i posadze-
nia kolejnej partii wierzby na 
poletkach osadowych, montaż 
studzienek kanalizacyjnych na 
terenie gminy, a także kupno 
pojazdu do wywozu płynnych 
nieczystości. 

Mirosława Bożyńska
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Znane są już plany ośrodka kultury w Białołęce  
na najbliższe miesiące.

Początek z koncertem
Gminny Ośrodek Kul-

tury w Białołęce przygotował 
plan pracy na 2013 rok. Już tylko 
w pierwszym kwartale znalazło 
się w nim wiele interesujących 
pozycji.

Tegoroczną działalność 
ośrodka zainauguruje koncert 
noworoczny, który jednocześnie 
będzie zwieńczeniem remontu  
sali widowiskowej ośrodka.  Na 
czas ferii zimowych  GOK chce 
nawiązać współpracę z Drużyną 
Wojów Chramu Swaroga z Ziemi 
Dziadoszan „Swar”. W świetli-
cach wiejskich na terenie całej 
gminy będą wspólnie organizo-
wać zajęcia dla dzieci: turnieje 
tenisa stołowego, halowej piłki 
nożnej, czy turnieje gier kompu-
terowych. 

W lutym w GOK zainau-
guruje działalność Klub Zainte-
resowań, w ramach którego dwa 
razy w miesiącu odbędą się zaję-
cia tematyczne dla mieszkańców. 
Przewidziano różnego rodzaju 
zajęcia rękodzielnicze, spotka-
nia z znanymi osobistościami, 
prezentacje i dyskusje.

W marcu odbędzie się 
Konkurs Tradycji Wielkanoc-
nych – tym razem na nowych 
zasadach: w ramach konkursu 

zostaną wyłonione drużyny, 
które przygotowały najwyższą  
i najpiękniejszą palmę oraz świę-
conkę, a indywidualnie – wyko-
nawca najpiękniejszej pisanki.

Wiosną w ośrodku ruszy 
cykl zajęć fotograficznych. Dzięki
uczestnictwu w programie Ak-
tywna Biblioteka,  GOK otrzyma 
pieniądze na organizację projek-
tu o nazwie Magia Fotografii. 
W trakcie cyklicznych zajęć, 
trwających aż do końca czerwca 
2013 r., młodzież pozna budowę 
aparatu fotograficznego i najważ-
niejsze zasady tworzenia fotogra-
fii. Uczestnicy projektu poznają
też pracę w studio fotograficznym
od kuchni, a część zajęć prak-
tycznych spędzą w plenerze, by 
na koniec przedstawić swoje 
prace na specjalnej wystawie  
w ośrodku.

W kwietniu dla miesz-
kańców – również dorosłych 
- zaplanowano jeszcze jedną 
atrakcję: giełdę staroci. Już dziś 
można poszperać w zakamarkach 
własnych domów, czy nie znala-
złby się w nich jakiś eksponat, 
który warto pokazać innym,  
a może sprzedać…

(red)
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Po zap�aceniu rat i rachunków pozostaje Ci zbyt ma�a
kwota na codzienne wydatki, a ju� niebawem szykuj�
si� dodatkowe koszty, które wykraczaj� poza domowy 
bud�et? Wyj�ciem z tej sytuacji mo�e by� konso-
lidacja kredytów, która pozwoli obni�y� wysoko��
miesi�cznych sp�at.

Co oznacza taki kredyt?
To po��czenie kilku ró�nych zobowi�za�  nansowych 
w jeden kredyt, sp�acany w jednym banku. G�ówn�
zalet� konsolidacji jest mo�liwo�� obni�enia miesi�cznej 
raty nawet o po�ow�. To dodatkowa oszcz�dno�� czasu, 
bo nie musisz dokonywa� osobno kilku sp�at w ró�nych 
bankach. Zamiast wielu rat sp�acanych w ró�nych 
terminach i bankach – po�yczek gotówkowych, 
kredytów ratalnych – mo�esz p�aci� jedn�, du�o ni�sz�
w jednym banku. Dodatkowo mo�esz skonsolidowa�
karty kredytowe, limity odnawialne w ROR a nawet 
inne kredyty konsolidacyjne. Pami�taj, �e konsoliduj�c
swoje zobowi�zania kredytowe, zobowi�zujesz si� do 
ich sp�aty i zamkni�cia w innych bankach. Wybieraj�c
taki typ kredytu, mo�esz te� uzyska� dodatkowe �rodki, 
które przeznaczysz na dowolny cel.

Kto i jak mo�e otrzyma� taki kredyt?
Kredyt mo�e zosta� przyznany ka�demu, kto ma 
sta�e, udokumentowane �ród�o dochodu. W banku 
wystarczy przedstawi� dowód osobisty i dokument 
potwierdzaj�cy uzyskiwanie dochodu. Dodatkowo 

potrzebne b�d� dokumenty potwierdzaj�ce zobowi�-
zanie i aktualne saldo zad�u�enia.

Co powiniene� wzi�� pod uwag�?
Je�li zamierzasz zamieni� kilka ró�nych kredytów na 
jeden konsolidacyjny, to dzi�ki d�ugiemu okresowi 
kredytowania mo�esz spodziewa� si� obni�enia 
comiesi�cznej raty. Musisz jednak wzi�� pod uwag�, �e
wi�ksza liczba rat kredytu konsolidacyjnego i zwi�zany
z tym d�u�szy okres kredytowania mo�e wp�yn�� na 
zwi�kszenie ca�kowitego kosztu kredytu. Natomiast 
wy�sza kwota kredytu (suma posiadanych w ró�nych
bankach zobowi�za�) daje równie� mo�liwo��
uzyskania oferty z ni�szym oprocentowaniem od 
dotychczas posiadanego.

Kredyt konsolidacyjny w eurobanku
eurobank oferuje Ci kredyt konsolidacyjny nawet na 
8 lat. Co wa�ne, w eurobanku skonsolidujesz zobowi�-
zania swoje i wspó�ma��onka. Dodatkowo je�eli udoku-
mentujesz nam fakt zamkni�cia konsolidowanych 
zobowi�za� kredytowych, zwrócimy Ci równowarto��
prowizji bankowej od udzielonego kredytu. Warto 
podkre�li�, �e kredyt konsolidacyjny jest wygodniejszym 
rozwi�zaniem, bo w konsekwencji sp�acasz jedn� ni�sz�
rat� zamiast kilku. 

Du�ym udogodnieniem jest mo�liwo�� wyboru 
dnia sp�aty raty. Je�eli przyjmiesz termin sp�aty

na dzie� przypadaj�cy po otrzymaniu wynagrodzenia 
lub innych przychodów, b�dzie Ci �atwiej planowa�
miesi�czne wydatki. Takie wygodne rozwi�zanie
umo�liwia eurobank.

Je�li masz wi�cej pyta�, Manager Oddzia�u Bankowego 
Elwira Sowi�ska w placówce: Polkowice, Rynek 42, 
tel. 534 474 010, wyja�ni Twoje w�tpliwo�ci oraz 
przedstawi szczegó�y oferty.

Szczegó�y oferty, w tym informacje o op�atach i prowizjach oraz wymaganych 
zabezpieczeniach kredytu, dost�pne s� na stronie www.eurobank.pl, w pla-
cówkach bankowych oraz pod numerem infolinii 19 000 (koszt wg stawki 
operatora). Zwrot kwoty stanowi�cej równowarto�� prowizji nast�puje 
po dostarczeniu do Banku, w ci�gu 60 dni od zawarcia umowy kredytu, 
dokumentów potwierdzaj�cych ca�kowit� sp�at� i zamkni�cie konsolido-
wanych zobowi�za�. W przypadku umów zawartych u Po�rednika 
kredytowego uprawniony jest on na mocy udzielonego mu 
przez Euro Bank S.A. pe�nomocnictwa do zawierania 
w imieniu i na rzecz Banku umów o po�yczk�
i rachunek bankowy oraz wykonywania 
czynno�ci faktycznych zwi�zanych 
z wymienionymi umowami.

Czy warto skonsolidowa� swoje kredyty?
Kredyt konsolidacyjny w eurobanku – dla wszystkich, którzy chc� po��czy� swoje zobowi�zania kredytowe.

kredyt
ego k

Zwrot podatku akcyzowego
Każdy rolnik, który w 2013 r. chce odzyskać część pieniędzy wydanych na olej napędowy używany 

do produkcji rolnej, powinien zbierać faktury VAT. 
Na składanie wniosków wraz z fakturami VAT (lub ich kopiami), stanowiącymi dowód zakupu 

oleju napędowego przewidziano dwa terminy:
– od 1 lutego 2013 r. do 28 lutego 2013 r. – z okresu od 1 sierpnia 2012 r. do 31 stycznia 2013 r.,
– od 1 sierpnia 2013 r. do 31 sierpnia 2013 r. – z okresu od 1 lutego 2013 r. do 31 lipca 2013 r.  

w ramach limitu zwrotu podatku określonego na 2013 r.
Wnioski składa się do wójta, burmistrza, prezydenta – w zależności od miejsc położenia gruntów 

rolnych.
Limit zwrotu podatku w 2013 r. wynosić będzie 81,70 zł * ilość ha użytków rolnych. 
Pieniądze wypłacane będą gotówką lub przelewem w dniach:
2 - 30 kwietnia 2013 r. w przypadku złożenia wniosku w pierwszym terminie
1 - 31 października 2013 r. w przypadku złożenia wniosku w drugim terminie.

Dopłaty bezpośrednie
Agencja Restrukturyzacji i Modernizacji Rolnictwa nie będzie wysyłać  decyzji o przyznaniu 

dopłat bezpośrednich do tych rolników, których wnioski zostały pozytywnie zweryfikowane, uwzględ-
niają ich żądania i nie wymagają składania jakichkolwiek wyjaśnień - chyba że rolnik zażąda doręczenia 
mu takiej decyzji. Agencja przekazując na rachunek bankowy rolnika należne mu dopłaty bezpośrednie,  
w tytule przelewu umieści informację, iż decyzja o ich przyznaniu nie zostanie faktycznie doręczona.  

Dopłaty bezpośrednie są jednym z filarów Wspólnej Polityki Rolnej UE. Ich wprowadzenie ma
m.in. zrekompensować rolnikom wysokie koszty ponoszone na zakup nawozów czy środków do ochrony 
roślin, niezbędnych do produkcji rolniczej. Gdyby nie takie wsparcie, ceny produktów rolnych byłyby 
zapewne znacznie wyższe niż są teraz, a europejskie rolnictwo nie byłoby w stanie konkurować swoimi 
produktami z producentami z Azji czy Ameryki. 

Wnioski o przyznanie  dopłaty dopłat bezpośrednich składane są co roku w biurach powiatowych 
ARiMR. Agencja rozpoczęła wypłatę dopłat bezpośrednich i płatności rolnośrodowiskowych 3 grudnia 
2012 r. Do 18 stycznia 2013 r. wypłaciła 3 mld 700 mln zł około 550 tys. rolników. Do końca lutego dopłaty 
takie trafią do 70% uprawnionych rolników.

(oprac. red)

Rolnicze łamy

Rolniczy Oskar dla polskiej agencji.

Nagroda za „Ranczo”
Kampania, przygotowa-

na przez Agencję Restruktury-
zacji i Modernizacji Rolnictwa, 
promująca Program Rozwoju 
Obszarów Wiejskich na lata 2007 
– 2013 zwyciężyła w konkursie 
na najlepszy innowacyjny pro-
jekt komunikacyjny, dotyczący 
rolnictwa i rozwoju obszarów 
wiejskich (CAP COMMUNI-
CATION AWARDS 2012). Wer-
dykt zapadł w grudniu ub.r.  
w Brukseli. 

To bezprecedensow y 
sukces Agencji, ponieważ nigdy 
wcześniej kampania promocyjna 
nie zwyciężyła w żadnym innym 
międzynarodowym konkursie. 

Agencja wygrała zgła-
szając do rywalizacji kampanię 
sprzed dwóch lat, w której wy-
korzystano niezwykle popularny 
wśród Polaków serial pt. „Ran-
czo”. I to  zarówno zwiastuny pią-
tej edycji tego serialu, zapowiedzi 
reklamujących emisję każdego 
z 13 odcinków serii, jak i wpro-
wadzenie do krótkich filmów,

pokazujące kulisy powstawania 
serialu (making off) promocji
PROW 2007-2013.

Ważnym elementem tej 
kampanii było też wymyśle-
nie przez ARiMR w 2010 roku,  
a następnie nagranie i zamó-
wienie emisji spotu telewizyj-
nego promującego PROW 2007-
-2013, w którym zagrały aktorki  
z „Rancza”, co było zapowiedzią 
„wejścia” Agencji i PROW 2007-
-2013 do samego serialu i  nastą-
piło rok później. Pomysł okazał 
się wielkim sukcesem. Dodajmy, 
że każdy odcinek piątej serii 
„Rancza” oglądało średnio 6,65 
mln widzów.

Konkurs CAP COM-
MUNICATION AWARDS 2012 
zorganizowała Dyrekcja ds. Rol-
nictwa i Obszarów Wiejskich  
Komisji Europejskiej z okazji 
przypadającego w tym roku 50-
-lecia Wspólnej Polityki Rolnej. 
Nagroda nazywana jest „Rolni-
czym Oscarem”.

(za:www.arimr.gov.pl)

reklama
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Wieści z miedziowej spółki

Rok 2013 w zagłębiu 
miedziowym można uznać za 
rozpoczęty: tradycji stało się za-
dość – największy pracodawca w 
regionie po raz kolejny zaprosił 
mieszkańców na muzyczną ucztę 
z udziałem znanych artystów. 
Koncerty odbyły się w lubińskim 
kościele Św. Maksymiliana Marii 
Kolbego oraz w kościele p.w. Naj-
świętszej Marii Panny Królowej 
Polski w Głogowie. Chętnych nie 
zabrakło, miejsc także.

- To było cudowne wy-
darzenie kulturalne – skomen-
towała jedna z uczestniczek 
głogowskiego koncertu. 

Dla wygody siedzącym 
w bocznej nawie świątyni usta-
wiono dwa telebimy – by mogli 
wyraźniej zobaczyć to, co dzia-

ło się na scenie. A tegoroczną 
galę uświetnili: artyści operowi 
– Joanna Woś, Irina Zhytynska 
i Mikołaj Zalasiński, solistka 
teatru Buffo Natalia Krakowiak
oraz wokalista Piotr Cugowski. 
Śpiewakom towarzyszyła Orkie-
stra Symfoniczna Filharmonii 
Dolnośląskiej pod batutą Janusza 
Stokłosy. W uroczysty nastrój pu-
bliczność wprowadził Górniczy 
Chór Męski ZG Lubin. W roli 
prowadzącej koncert wystąpiła 
prezenterka telewizyjna Jolanta 
Fajkowska, która też na koniec 
zaprosiła wszystkich zgroma-
dzonych do wspólnego śpiewania 
kolęd.

(mb)  

KGHM po raz kolejny ufundował noworoczny koncert. 

Gala na dwa miasta
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Reklama

KGHM zleci badania naukowcom nad technologiami w bran-
ży metali nieżelaznych. To pierwsza taka umowa w kraju.

Program na 10 lat

Dziękuję polkowiczanom
– rozmowa z Edytą Pędzisz,  
kierownik Warsztatów Terapii Zajęciowej  
w Polkowicach

jeszcze zauważalny, podział na 
„oni” – niepełnosprawni i „my” - 
pełnosprawni. Uczestnicy warsz-
tatu bardzo długo przeżywają 
każde spotkanie z mieszkańcami 
i przez kila miesięcy żyją tym 
wydarzeniem. Wspominając 
te spotkania wzmacniają swoje 
poczucie wartości oraz  pewności 
siebie. Są z siebie dumni widząc, 
że  ludzie są zadowoleni z ich 
przedsięwzięć i  mogą przeżywać 
wspólną radość. 

Jak ie pomysł y mają 
uczestnicy na ten rok i 
które z nich będą zre-
alizowane?
Biorąc pod uwagę re-

habilitację społeczną, która ma 
na celu przede wszystkim inte-
grację oraz przełamanie barier 
komunikacyjnych, z pewnością 
będziemy realizować te przed-
sięwzięcia, które cieszyły się 
uznaniem ze strony mieszkań-
ców i osób niepełnosprawnych. 
Będziemy puszczać w Święto 
Zmarłych lampiony do nieba - 
pod hasłem „ Pamięć, która tkwi 
wiecznie w sercu” i mikołajki, 
czyli „Bajkowy Świat Świętego 
Mikołaja”. Wśród nowych zadań 
mamy w planie m.in. nagranie 
filmu z osobami niepełnospraw-

nymi w roli głównej, którego te-
matem będą pozytywne aspekty 
codziennego życia. Mieszkańców 
zaprosimy też do obejrzenia 
żywej wystawy wielkanocnej, 
zorganizujemy również sprzedaż 
„polkowickich korali”, których 
produkcją uczestnicy Warsztatu 
już się zajęli. 

Czy to prawda, że po-
mysłem na film, któ-
ry chcieliby nakręcić 
podopieczni Warszta-
tów, zainteresował się 
Krzysztof Zanussi?
Nasza rozmowa z tym 

wybitnym reżyserem trwała 
około 40 minut i dotyczyła spraw, 
które rozpatruje się podczas two-
rzenia filmu, np. w jak sposób
przekazać główną ideę dokumen-
tu filmowego, jak przedstawić 
moralną wrażliwość, pobudzić 
widza do refleksji. Pan Krzysz-
tof Zanussi to wspaniały, ciepły  
i otwarty człowiek. Poprosił  
o przesłanie nagranego przez nas 
amatorskiego filmu.

Dlaczego tak ważnym 
aspektem terapii osób 
niepełnosprawnych jest 
aranżowanie różnych 
sytuacji w środowisku 
osób zdrowych?

Jest to jedna z form reha-
bilitacji. Osoby niepełnosprawne 
angażując się w tego typu akcje 
zapominają o swojej niepełno-
sprawności, która często niesie 
ograniczenia w poruszaniu się 
oraz blokady w relacjach mię-
dzyludzkich. Pod wpły wem 
emocji angażują się psychicz-
nie i fizycznie, zapominając 
o niepełnosprawności. Dają swój 
potencjał pracy, pomysłowość  
i „siebie” osobom pełnospraw-
nym, nie czekając na wsparcie  
i pomoc. Każdy człowiek po-
siada jakieś ograniczenia: jeden 
z łatwością nawiązuje kontakt, 
innemu trudniej to przychodzi, 
ale wszyscy jesteśmy ludźmi  
i możemy wiele wzajemnie dla 
siebie zrobić.

To mieszkańcy Polko-
wic wspierają nas w rehabilitacji 
społecznej. Dzięki polkowicza-
nom uczestnicy Warsztatu są 
szczęśliwi i czują się potrzebni w 
społeczeństwie. Powoli wygasa 
wśród naszych podopiecznych  
poczucie, że są „inni”, że ludzie  
z nimi nie rozmawiają. I za to 
chcę mieszkańcom naszego mia-
sta serdecznie podziękować.

Rozmawiała
Małgorzata Somerfeld-Lasko

„Mamy wielu mądrych 
naukowców, ale za mało pienię-
dzy, żeby wykorzystać ich wiedzę 
i umiejętności” – to często po-
wtarzane w mediach zdanie może 
niebawem być już nieaktualne. 
Przynajmniej, w odniesieniu do 
technologii polskiego przemysłu 
metali nieżelaznych. Pod koniec 
ubiegłego roku doszło bowiem do 
podpisania historycznego wręcz 
porozumienia: przemysłowy 
koncern zobowiązał się łożyć na 
badania i rozwój nauki. Strona-
mi tego porozumienia zostały 
KGHM Polska Miedź oraz Naro-
dowe Centrum Badań i Rozwoju. 
Wkład własny w przedsięwzięcie 
wynosi po 100 mln zł.

– KGHM chce produ-
kować taniej i bezpieczniej. Dzi-
siaj nie znajdujemy rozwiązań 
gotowych do wykorzystania  
w naszych trudnych, specy-
ficznych warunkach. Dlatego

wspieramy polską myśl naukową, 
licząc na rezultaty światowej kla-
sy – skomentował umowę prezes 
Herbert Wirth.

W ramach programu, 
któremu dano nazwę CuBR, będą 
ogłaszane konkursy na prace, 
dotyczące nowych technologii. 
Mowa o badaniach, związanych z 
branżą metali nieżelaznych.

– Mamy problemy w gór-
nictwie dotyczące bardzo głębo-
kiego wydobycia i automatyzacji. 
Są problemy na przeróbce, czyli 
podniesienie wzbogacalności 
złoża i podniesienie uzysków na 
flotacji. Potem problemy hutni-
cze i wzdłuż tego całego procesu 
ochrona środowiska. Takie są 
cztery bloki, o których myśle-
liśmy – wyjaśniała wiceprezes 
KGHM Dorota Włoch.

CuBR przyniesie korzy-
ści polskim naukowcom, którzy 
dostaną pieniądze na prace nad 

nowymi technologiami. I to taki-
mi, które będą mieć realne szanse 
na wdrożenie. 

– Badania i rozwój są 
kluczowymi elementami decy-
dującymi o przewadze konku-
rencyjnej gospodarki każdego 
kraju – powiedział dyrektor 
Narodowego Centrum Badań  
i Rozwoju, prof. Krzysztof Ku-
rzydłowski. – Jestem przekonany, 
że zainwestowane w ramach 
programu CuBR pieniądze przy-
niosą rodzimemu przemysłowi 
metali nieżelaznych stały dostęp 
do innowacyjnych technologii, 
a Polsce zapewnią umacnianie 
pozycji lidera na arenie między-
narodowej.

Pozycji, dodajmy, w za-
kresie przeróbki, metalurgii, 
przetwórstwa i nowych materia-
łów. Dla KGHM porozumienie 
nie oznacza początku współpracy 
ze światem nauki w ogóle. Taka 

trwa od lat o wiąże się m.in.  
z Instytutem Metali Nieżelaznych 
przy krakowskiej AG-H.

Program CuBR ma po-
trwać 10 lat. Pierwszy konkurs 
powinien być ogłoszony w pierw-
szym kwartale tego roku.

(mb)

W artykule wykorzystano
 materiały serwisów: naukaw-

polsce.pap.pl oraz wnp.pl

 Warsztaty Terapii Za-
jęciowej organizowały w ubie-
głym roku w Polkowicach wiele 
imprez. Jaką rolę odgrywają 
takie spotkania w życiu osób 
niepełnosprawnych?

Emocje, jakie towarzyszą 
wówczas osobom niepełnospraw-
nym, to  satysfakcja oraz radość  
z kontaktu z drugim człowie-
kiem, poczucie akceptacji oraz 
podziwu. Zaciera się, tak często 
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Edyta Pędzisz z Krzysztofem Zanussim.
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sport

Warto wiedzieć,  
warto się wybrać
PIŁKA HALOWA:

W sobotę, 26 stycznia o godz. 10.00, w hali przy Zespole 
Edukacyjnym w Gaworzycach rozpocznie się Turniej Piłki Halowej  
o Puchar Wójta Gminy Gaworzyce. Impreza organizowana jest 
przez gminę oraz klub GLKS Gaworzyce. Zmierzą się w nim dru-
żyny 8-osobowe, których członkowie mają ponad 30 lat.

KOSZYKÓWKA:

W najbliższym czasie drużyna koszykarska CCC Polkowice  
wystąpi w następujących spotkaniach:

23 stycznia, godz. 18.00 – Nowy Zagrzeb / CCC Polkowice

26 stycznia, godz. 17.45 – CCC Polkowice / KSSSE AZS PWSZ 
Gorzów Wielkopolski

30 stycznia, godz. 18.00 – ZVVZ USK Praga / CCC Polkowice

2 lutego, godz 17.45 – Centrum Wzgórze Gdynia / CCC Polkowice

5 lutego, godz. 17.45 – Artego Bydgoszcz / CCC Polkowice

10 lutego, godz 17.45 – CCC Polkowice / Energia Toruń

16 lutego, godz. nieustalona – Wisła Can-Pack Kraków / CCC 
Polkowice

 

Uczniowie szkół podstawowych budowali zamki, ścigali się na 
deskorolkach i ubierali św. Mikołaja.

Mali sportowcy na 
mikołajkowych zawodach

Drużyny chłopców i dziewcząt z dwóch szkół zmierzyły się ze sobą na koszykarskim parkiecie. 

Koszykarskie sparingi w SP Trzebnice

Już po raz 11. w Szkole 
Podstawowej im. Władysława 
Reymonta w Trzebnicach zorga-
nizowano Mikołajkowe Wyścigi 
Rzędów. Zmierzyli się w nich 
uczniowie klas I – III. Na starcie 
pojawili się nie tylko młodzi 
sportowcy z Trzebnic, ale także 

goście ze szkół z Chocianowa, 
Szklar Dolnych i SP nr 3 w Po-
lkowicach.

Drużyny zostały rozlo-
sowane spomiędzy wszystkich 
zawodników biorących udział 
w wyścigu. Grupy zmierzyły się 
ze sobą w aż dziesięciu różnych 

konkurencjach, takich jak skok 
przez skakankę, budowanie zam-
ku z miękkich klocków, sztafeta 
z łyżką czy wyścigi w workach. 
Nie zabrakło również skoków na 
piłce, wyścigu na deskorolkach 
czy ubieraniu Mikołaja.

 Każdy zawodnik dawał 
z siebie wszystko. Pomagał w tym 
głośny doping kibiców. Podczas 
gdy komisja sędziowska, składa-
jąca się z opiekunów wszystkich 
grup, podliczała punkty, młodzi 
sportowcy mogli obejrzeć pokaz 
tańca belgijskiego. 

 Podliczenie wyników 
było jedynie formalnością. Upo-
minki trafiły do wszystkich
młodych zawodników biorących 
udział w wyścigu. Były to koszul-
ki ufundowane przez Związek 
Gmin Zagłębia Miedziowego 
oraz słodycze od Burmistrza 
Miasta i Gminy Chocianów.

(jas)

Jedną z konkurencji było budowanie zamków z klocków.

Sportowe emocje pod 
patronatem Związku Gmin Za-
głębia Miedziowego czekały 
na miłośników koszykówki ze 
Szkoły Podstawowej nr 3 im. 
Arkadego Fiedlera w Polko-
wicach oraz Szkoły Podstawo-
wej im. Władysława Reymonta  
w Trzebnicach. Organizatorami 
sportowej imprezy byli nauczy-
ciele wychowania fizycznego:
Agnieszka Trojanowskaz SP 
Trzebnice oraz Krzysztof Olszyń-
ski z SP 3 Polkowice.

Drużyny koszykarzy  
i koszykarek z obu placówek 
spotkały się na parkiecie podczas 
meczy sparingowych zorganizo-
wanych w Trzebnicach. Wzięło  
w nich udział w sumie 50 mło-
dych sportowców.

Dzieci poznały się lepiej 
podczas półgodzinnej rozgrzew-
ki, która poprzedziła właściwe 
spotkania. Profesjonalne zajęcia 
rozciągające przeprowadziły dla 
nich gimnazjalistki z Polkowic. 
Następnie rozpoczęły się mecze. 
Trwały one ponad półtorej godzi-
ny, a na parkiecie na przemian po-
jawiały się drużyny chłopców oraz 
dziewczyn. Spotkania sędziował 
Krzysztof Olszyński z Polkowic.

Sparingi były bardzo 
emocjonujące. Nie zabrakło wal-
ki w duchu fair play. Zawodnicy 
mogli również liczyć na głośny 
doping ze strony kolegów, sie-
dzących na trybunach. Na koniec 
górą okazali się być gospodarze 
sparingów. Przyznano także na-
grody. Królową Strzelców została 
Paulina Wyrwas z Trzebnic. Zdo-
była ona aż 16 punktów. Królem 
Strzelców został Krystian Grze-
bień, również z Trzebnic. Na jego 
konto weszło 8 punktów. Wero-
nika Cymbała z SP Trzebnice 
została Najbardziej Wartościową 
Zawodniczką, zawodnikiem zaś 
Konrad Śliwa z Polkowic.  

Na g ro d y  w  s p a r i n-
gach zostały ufundowane przez 
ZGZM oraz Radę Rodziców 
przy SP Trzebnice, która kupiła 
pamiątkowe puchary, dyplomy 
oraz słodkie upominki dla za-
wodników. Młodzi sportowcy 
skorzystali również z okazji, by 
lepiej poznać się ze swoimi kole-
gami z innej szkoły. 

(jas)

 Drużyna gospodarzy wygrała mecze sparingowe.



Informator Związku Gmin Zagłębia Miedziowego > 24 stycznia 2013

24

W trosce o nas i dla Was
„Jedność” jest jedynym 

pismem w naszym regionie, które 
swoim zasięgiem i treścią obej-
muje teren całego Związku Gmin 
Zagłębia Miedziowego. Prezentu-
jemy na naszych łamach przede 
wszystkim gminy, które chcą 
pokazać dokonania swoich samo-
rządów. Dzięki temu mieszkańcy 
Radwanic mogą na przykład 
poznać inwestycje Jerzmanowej 
– i odwrotnie. Opisywane przez 
nas przedsięwzięcia są również 

przykładem wspólnych działań 
na rzecz społeczności i tworzenia 
lepszych warunków życia. 

Tylko w naszym mie-
sięczniku mogą Państwo prze-
czytać o sukcesach grup i poje-
dynczych osób – mieszkańców 
ośmiu gmin z dwóch powiatów: 
polkowickiego i głogowskiego.

Zgodnie z tytułem, hoł-
dujemy zasadzie jedności, którą 
Henry Ford, twórca znanego 
koncernu motoryzacyjnego, tak 

trafnie opisał mówiąc, że „połą-
czenie sił to początek, pozostanie 
razem to postęp, wspólna praca 
to sukces”.

„Jedność” jest doskona-
łym miejscem, w którym mogą 
zareklamować swoją działal-
ność lokalni przedsiębiorcy. Nie 
tylko ci „duzi”, ale również ci 
prowadzący mały sklep, zakład 
fryzjerski lub warsztat samo-
chodowy. Dzięki naszej gazecie 
informacja o Waszych firmach

trafi do mieszkańców innych
miejscowości i sąsiednich gmin.

Redakcja „Jedności” do-
kłada starań, by publikowane 
materiały były dobrze przygo-
towane nie tylko pod względem 
dziennikarskim ale i edytorskim. 
Między innymi dlatego gazeta 
w całości jest drukowana w ko-
lorze. I co niemniej ważne: jest 
bezpłatna. 

Co miesiąc nasze pismo 
można spotkać w najbardziej pre-

stiżowych miejscach Polkowic, 
Chocianowa i Przemkowa oraz 
gmin Gaworzyce, Jerzmanowa,  
Pęcław, Radwanice i Gręboci-
ce. Dostępne jest w starostwie, 
urzędach gmin, przychodniach 
i ośrodkach kultury ale również 
w hipermarketach i małych osie-
dlowych sklepach. 

Zapraszamy do  
„Jedności”!


